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INTERNET
- levné připojení k internetu od 190,- Kč měsíčně včetně DPH
- možnost denního tarifu: 25,- Kč pouze za den, který jste na internetu
- zkušební měsíc zdarma
- v ceně prostor pro webovou stránku 1GB, PHP, mySQL

TELEFON
- internet + telefonní linka v ceně internetu s výhodným voláním
- samostatná telefonní linka bez internetu za 50,- Kč měsíčně
- možnost zachování stávajícího telefonního čísla

+420 492 601 600
web: www.onet.cz
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Z KALENDÁŘE DEŠTENSKÝCH AKCÍ

Změna vyhrazena. Bližší informace na plakátech nebo na webových stránkách.

5. a 6. 10. 2018 Volby do zastupitelstva obce
/ v pátek 5. 10. od 14 hodin a končí ve 22 hodin, 
6. 10. začíná v 8 hodin a končí ve 14 hodin

7. 10. 2018
v 15 hodin

Posvícení   
/ mše v kapli svaté rodiny v Plasnicích

28. 10. 2018
od 11 hodin

Slavnostní odhalení repliky hraničního
kamene Českého království z roku 1636
/ u Masarykovy chaty na Šerlichu
Srdečně Vás zveme na slavnostní odhalení repliky 
hraničního kamene Českého království z roku 1636.
Kámen bude umístěn u příležitosti stého výročí
založení Československé republiky u Masarykovy 
chaty na Šerlichu v neděli 28.října 2018 od 11. 
hodin.

3. 11. 2018
od 15 hodin

Turnaj v badmintonu mezi Dešteňáky a Brňáky
/ tělocvična v Deštném
Přijďte nás povzbudit, zafandit si, mažoretky jsou 
vítány, sbory zpívající opěvné chóry na naše chlapce 
i ženy také. Pokud byste si chtěli zahrát v turnaji, 
pak přijďte na některý úterní tréning a domluvíme 
se. Hráči mohou být místní i přespolní.

2. 12. 2018 Rozsvěcení vánočního stromu / na návsi
D e š t n é  v  O r l i c k ý c h  h O r á c h
2 .  1 2 .  201 8

rOZ SvĚce nÍ 
vánOČnÍhO
S trOMU 

SLAVNOSTNÍ ODHALENÍ 
REPLIKY HR ANIČNÍHO KAMENE 

ČESKÉHO KR ÁLOVST VÍ 
Z ROKU 1636

Srdečně Vás zveme na slavnostní odhalení repliky hraničního kamene 
Českého království z roku 1636.

Kámen bude umístěn u příležitosti stého výročí
založení Československé republiky u Masarykovy chaty na Šerlichu 

v neděli 28.října 2018 od 11 hodin.
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Vážení spoluobčané,
je tady podzim a s ním i letošní třetí číslo našeho zpravoda-
je. Léto bylo horké a suché i u nás. I když zatím máme vody 
dostatek, je nutné s ní trochu šetřit. Před krásným trávní-
kem, kvetoucí zahrádkou či napuštěným bazénem je lepší dát 
přednost vodě tekoucí z kohoutku. Určitě by nikdo z nás nebyl 
rád, kdyby voda tekla pouze v omezenou dobu. Tak snad bude 
podzim na vodu štědřejší.
 V poslední době se nám také množí krádeže na hřbitově. 
Jedná se o květinovou výzdobu na jednotlivých hrobech. Je to 
smutné. Každý se snaží mít to hezké a pak nějaký vandal nebo 
jak ho nazvat, přijde a bezohledně květinu sebere.
 Otázky také vyvolává stavební činnost vedle obecního úřa-

du. Jedná se o stavbu bytového domu a souhlas se stavbou byl vydán v roce 2006.
 V červnu zastupitelstvo obce rozhodlo o nákupu domu čp. 129 „lesácká bytovka“, 
v těchto dnech bude podepsaná kupní smlouva, připravuje se dokumentace na její 
opravu s možností využití dotace. Také je již ukončený výběr zhotovitele opravy ve-
řejného osvětlení v Zákoutí a na Plasnicích. V rámci opravy dojde k výměně sloupů 
a svítidel. Zakázka by měla být dokončena v září 2019 a byla podpořena z Programu 
obnovy venkova Královéhradeckého kraje. Poslední zasedání zastupitelstva ve voleb-
ním období 2014-2018 proběhne 17. září 2018 a mělo by, mimo jiné, projednat výběr 
zhotovitele na výstavbu rozhledny na Velké Deštné, Strategický plán a změnu č. 2 
územního plánu. Takže když čtete tyto řádky je již rozhodnuto.
 Závěrem bych Vás chtěla pozvat na 28.10.2018, kdy bude v 11 hodin u Masarykovy 
chaty na Šerlichu slavnostně odhalena replika hraničního kamene Českého království 
z roku 1636. Touto akcí si připomeneme sté výročí založení naší republiky.
Přeji Vám hezké podzimní dny.
 Alena Křížová, starostka

„Láska ukazuje člověku cíl jeho života. Rozum ukazuje prostředky, jak jej uskutečnit“
 Tomáš Garrigue Masaryk
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Z obecního úřadu

Zápisy do ubytovacích knih se s naříZením GdpR nemění

 Vést ubytovací knihu ukládá zákon o místních poplatcích. Kniha má předepsané ná-
ležitosti, předtištěné kolonky, které ubytovatel vyplní při poskytnutí ubytování. 
 Pro zápis do ubytovací knihy je povinností všech ubytovaných osob předložit platný 
občanský průkaz nebo pas. 
 Ubytovatelé jsou povinni respektovat právní předpis, v tomto případě zákon  
č. 565/1990 Sb., o místních poplatcích, ve znění pozdějších předpisů a vést v souladu 
s ust. § 3 odst. 4 tohoto zákona evidenční knihu.
 Citace: „(4) Ubytovatel je povinen vést v písemné podobě evidenční knihu, do které 
zapisuje dobu ubytování, účel pobytu, jméno, příjmení, adresu místa trvalého pobytu 
nebo místa trvalého bydliště v zahraničí a číslo občanského průkazu nebo cestovního 
dokladu fyzické osoby, které ubytování poskytl. Zápisy do evidenční knihy musí být 
vedeny přehledně a srozumitelně. Tyto zápisy musí být uspořádány postupně z časové-
ho hlediska. Evidenční knihu ubytovatel uchovává po dobu 6 let od provedení posled-
ního zápisu. Zpracování osobních údajů v evidenční knize se řídí zvláštním právním 
předpisem.“
 Ubytovatel zpracovává tyto osobní údaje v souladu s obecným nařízením o ochraně 
osobních údajů – tzv. GDPR, což je nová legislativa EU, účinná od 25. 5. 2018, která 
zvyšuje ochranu osobních dat občanů. LZ

ZákaZ RoZdělávání ohně v příRodě se Ruší. kRaj přesto nabádá k opatRnosti

 Na území Královéhradeckého kraje již neplatí zákaz rozdělávání a manipulace s oh-
něm ve volné přírodě. Zákaz 5. 9. 2018 hejtman odvolal rozhodnutím o ukončení ob-
dobí mimořádných klimatických podmínek. Zákaz platil od 25. července 2018. Kraj 
i přesto nadále vybízí všechny obyvatele a turisty k ostražitosti. LZ

upoZoRnění vodopRávního úřadu na níZké pRůtoky ve vodních tocích

 Vzhledem k nepříznivým klimatickým podmínkám a minimálním průtokům vody 
v korytech vodních toků na území ve správním obvodu obce s rozšířenou působností 
Dobruška, odpovídajícím hydrologickému suchu, vodoprávní úřad upozorňuje fyzic-
ké i právnické osoby, že za této situace nelze odběry povrchových vod realizovat (ne-
vztahuje se na odběry povrchových vod za účelem výroby pitné vody pro zásobování 
obyvatelstva pitnou vodou). Ing. Tomáš Seidl, MěÚ Dobruška
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Ze zasedání zastupitelstva
 Usnesení ze 47. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v O. h. ze dne 25. 6. 2018
— Usnesení č. 1/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ově-
řovatele zápisu Ing. Jiřího Berana a Arpáda Lörincze, zapisovatelku Lenku Zábranskou.
— Usnesení č. 2/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo sezná-
meno s tím, že nebyla doručena žádná nabídka na prodej automobilu VW TRANS-
PORTER, SPZ 2H74688 a schvaluje prodloužení termínu pro podání nabídek a umís-
tění inzerátu na webových portálech. Termín pro podání nabídky 27. 7. 2018.
— Usnesení č. 4/47/2018 nebylo schváleno – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických 
schvaluje prodej pozemků parc.č. 37/1 o výměře 1128 m2, st. č. 311 o výměře 133 m2, 
st. č. 312 o výměře 91 m2 , všechny v k. ú. Jedlová v Orlických horách Horské službě 
ČR, o.p.s., IČ: 27467759, se sídlem 543 51 Špindlerův Mlýn. Pozemky st. č. 311 a 312 
v k. ú. Jedlová v Orlických horách za cenu 550 Kč/m2, pozemek parc. č. 37/1 v k. ú. 
Jedlová v Orlických horách za cenu 300 Kč/m2 (tj. 461.600 Kč). Prodej bude realizován 
nejpozději do 30. 6. 2019. Náklady spojené s vypracováním znaleckého posudku, vkla-
du do katastru nemovitostí a daň z nabytí nemovitých věcí hradí kupující. Při případ-
ném prodeji třetí osobě si Obec Deštné v Orlických horách vyhrazuje věcné předkupní 
právo, na dané pozemky za kupní cenu, které bude zapsané do katastru nemovitostí. 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem kupní smlouvy.
— Usnesení č. 5/47/2018 nebylo schváleno – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických 
schvaluje prodej pozemků parc.č. 37/1 o výměře 1128 m2, st. č. 311 o výměře 133 m2, 
st. č. 312 o výměře 91 m2, všechny v k. ú. Jedlová v Orlických horách Horské služ-
bě ČR, o.p.s., IČ: 27467759, se sídlem 543 51 Špindlerův Mlýn, za cenu 425 Kč/m2  
(tj. 574.600 Kč). Prodej bude realizován nejpozději do 30. 6. 2019. Náklady spojené 
s vypracováním znaleckého posudku, vkladu do katastru nemovitostí a daň z nabytí 
nemovitých věcí hradí kupující. Při případném prodeji třetí osobě si Obec Deštné v Or-
lických horách vyhrazuje věcné předkupní právo, na dané pozemky za kupní cenu, 
které bude zapsané do katastru nemovitostí. 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem kupní smlouvy.
— Usnesení č. 6/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje prodej po-
zemků parc.č. 37/1 o výměře 1128 m2, st. č. 311 o výměře 133 m2, st. č. 312 o výměře  
91 m2, všechny v k. ú. Jedlová v Orlických horách Horské službě ČR, o.p.s., IČ: 27467759, 
se sídlem 543 51 Špindlerův Mlýn, za cenu 300 Kč/m2 (tj. 405.600 Kč). Prodej bude rea-
lizován nejpozději do 30. 6. 2019. Náklady spojené s vypracováním znaleckého posudku, 
vkladu do katastru nemovitostí a daň z nabytí nemovitých věcí hradí kupující. Při případ-
ném prodeji třetí osobě si Obec Deštné v Orlických horách vyhrazuje věcné předkupní 
právo, na dané pozemky za kupní cenu, které bude zapsané do katastru nemovitostí. 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem kupní smlouvy.
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— Usnesení č. 7/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje nákup 
nemovitosti čp. 129 včetně pozemku st. č. 454 o výměře 1406 m2 za cenu 4.000.000  
Kč XXXX s tím, že bude uzavřena Smlouva o smlouvě budoucí kupní a koupě bude 
realizována nejpozději do 30. 9. 2018.
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smluv.
— Usnesení č. 8/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schva-
luje Smlouvu o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti 
a smlouvu o právu provést stavbu na vybudování kabelového vedení elektrické energie 
NN a smlouvu o právu provést stavbu na vybudování nového sjezdu, vše pro stavbu 
„Novostavba objektu půjčovny lyží a přechodného ubytování“ v Deštném v Orlických 
horách, k. ú. Jedlová v Orlických horách, investor TENDR SKI s.r.o., IČ 60934735, se 
sídlem Mokrá 239, 500 03 Hradec Králové za podmínek:

•	  Nebudou narušeny odtokové poměry
•	  Pozemky budou uvedeny do původního stavu včetně dostatečného zhutnění 

a minimální záruční lhůta 2 roky
•	  Nedojde k porušení sítí v majetku obce
•	  Před zahájením prací bude investor informovat obec minimálně 5 pracovních 

dnů předem
•	  Po ukončení prací budou pozemky předány obci
•	  Věcné břemeno bude zřízeno bezúplatně.

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smlouvy.
— Usnesení č. 9/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvalu-
je Smlouvu o právu provést stavbu na vybudování sjezdu pro stavbu: „Rodinný dům 
na st.p.č 694 a p.č. 644/6 v k. ú. Deštné v Orlických horách“, investor FPOS, a.s.,  
IČ 27546098, se sídlem Třebovská 111, 562 01 Ústí nad Orlicí za podmínek:

•	 Nebudou narušeny odtokové poměry
•	 Pozemky budou uvedeny do původního stavu včetně dostatečného zhutnění a minimální 

záruční lhůta 2 roky
•	 Nedojde k porušení sítí v majetku obce
•	 Před zahájením prací bude investor informovat obec minimálně 5 pracovních dnů předem
•	 Po ukončení prací budou pozemky předány obci

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smlouvy.
— Usnesení č. 10/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje uza-
vření smlouvy o smlouvě budoucí věcné břemeno XXXX na akci zemní filtr a užitková 
voda. Věcné břemeno bude zřízeno bezúplatně.
— Usnesení č. 11/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje výzvu 
k podání nabídky a k prokázání kvalifikace a zadávací dokumentaci k zakázce malého 
rozsahu na stavební práce „Novostavba turistické rozhledny na Velké Deštné“ v rámci 
projektu „Česko-polská Hřebenovka – východní část“, reg. č. CZ.11.2.45/0.0./0.0/16_
025/0001254 spolufinancovaného z prostředků Programu Interreg V-A Česká repub-
lika – Polsko.



7

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku a místostarostu zajiš-
těním zadávacího řízení na výše uvedenou zakázku ve spolupráci s Regional Development 
Agency Rychnov nad Kněžnou. 
— Usnesení č. 12/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
seznam firem, které budou obeslány v rámci veřejné zakázky zadávané jako zakázka 
malého rozsahu na stavební práce „Novostavba turistické rozhledny na Velké Deštné“ 
v rámci projektu „Česko-polská Hřebenovka – východní část“, reg. č. CZ.11.2.45/0.0./
0.0/16_025/0001254 spolufinancovaného z prostředků Programu Interreg V-A Česká 
republika – Polsko:

•	 Tesmen, s. r. o., IČ: 45537232, Olešnice čp. 191, 549 41 Červený Kostelec
•	 Teplotechna Ostrava, a. s., IČ: 45193771, Šenovská 543/10, 710 00 Ostrava – 

Slezská Ostrava
•	 Elektroin, spol. s r. o., IČ: 60930888, Čechova 326, 547 01 Náchod
•	 BAK stavební společnost, a. s., IČ: 28402758, Žitenická 871/1, 190 00 Praha – Prosek
•	 PSK – Průmyslové stavby a konstrukce, a. s., IČ: 25309439, Zarámí 4077, 760 01 Zlín 

— Usnesení č. 13/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přijetí dotace ve výši 449.000, – Kč a Smlouvu o poskytnutí dotace z dotačního fondu 
Královéhradeckého kraje č. 18POVU1-0039 na realizaci projektu „Oprava veřejného 
osvětlení“.
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem smlouvy.
— Usnesení č. 14/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
umístění sídla spolku FK Deštné v O. h., z.s. (původní název TJ SOKOL Deštné v Or-
lických horách – kopaná) na adrese Deštné v Orlických horách čp. 373, 517 91.
— Usnesení č. 15/47/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
úpravu rozpočtu ke dni 25. 6. 2018.

 Usnesení ze 48. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v O. h. ze dne 23. 7. 2018
— Usnesení č. 1/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje 
ověřovatele zápisu Mgr. Jiřího Švejdu a Ing. Evu Kotyzovou, zapisovatele Ing. Petra 
Prouzu.
— Usnesení č. 2/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
program zasedání.
— Usnesení č. 3/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno s doručenou nabídkou na prodej automobilu VM TRANSPORTER, SPZ 
2H74688 a schvaluje prodej Městu Rokytnice v Orlických horách, IČ 00275301, se 
sídlem náměstí Jindřicha Šimka čp. 3, 517 61 Rokytnice v Orlických horách za nabíd-
nutou cenu 70.000 Kč za podmínky, že do 27. 7. 2018 nebude doručena jiná nabídka 
s vyšší cenou.
— Usnesení č. 4/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje prodej 
vozidla Multicar M 25, SPZ RK 76-45 XXXX za cenu 40.000 Kč s tím, že prodej bude 
realizován nejpozději do 31. 8. 2018.
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— Usnesení č. 5/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje záměr 
prodeje pozemku parc.č. 219/2 v k. ú. Jedlová v Orlických horách o výměře 319 m2. 
— Usnesení č. 6/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje záměr 
prodeje pozemku parc.č. 515/6 v k. ú. Jedlová v Orlických horách o výměře 546 m2. 
— Usnesení č. 7/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických schvaluje Doda-
tek č. 1 ke kupní smlouvě uzavřené dne 21. 12. 2015 na pozemek parc. č. 660/9 v k. 
ú. Deštné v Orlických horách se XXXX, kde dochází k úpravě termínu v čl. V. a VI. 
Smlouvy. Původní termín 30. 6. 2018 se prodlužuje na 31. 12. 2018.
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku podpisem dodatku č. 1 
kupní smlouvy.
— Usnesení č. 8/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvalu-
je rámec zadávacího řízení na zakázku malého rozsahu na akci: „Oprava veřejného 
osvětlení“:

•	  Seznam staveb realizovaných za posledních 5 let, doložení minimálně tří dokon-
čených staveb obdobného charakteru, každou v min. objemu 300 tis. Kč bez DPH

•	 Pojištění odpovědnosti za škodu ve výši min 2 mil. Kč.
Zastupitelstvo pověřuje starostku zajištěním výběrového řízení. 
— Usnesení č. 9/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
seznam firem, které budu obeslány v rámci zakázky malého rozsahu na akci: „Oprava 
veřejného osvětlení“:

•	  ERMO, spol. s.r.o.,IČ 15062201, Na Střezině 694/1, 500 03 Hradec Králové
•	  ERAMONT s.r.o., IČ 26001381, Balbínova 1091/10, 500 03 Hradec Králové
•	  ELIN spol. s r.o., IČ 48153982, Pražská 66, 500 04 Hradec Králové
•	  Mopos Communications, a.s., IČ 26222396, Rokycanova 2798, 530 02 Pardubice

— Usnesení č. 10/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
komisi pro otevírání obálek a hodnocení nabídek v rámci zakázky malého rozsahu na 
akci: „Oprava veřejného osvětlení“ ve složení:
 Členové komise: 1. Alena Křížová, 2. Ing. Petr Prouza, 3. Jan Hlaváček. Náhradníci: 
1. Mgr. Jiří Švejda, 2. Mgr. Roman Novák
— Usnesení č. 11/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
částku v maximální výši 95.000 Kč včetně DPH pro vybavení šatny hasičů výjezdní 
jednotky JPO II nábytkem. 
Zastupitelstvo obce pověřuje starostku řešením problematiky s velitelem JPO II Petrem 
Hájkem.
— Usnesení č. 12/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
příkazní smlouvu k opakované e-aukci s firmou e-aukční portál s.r.o., IČ 01487507, se 
sídlem Vršovická 1525/1d, Vršovice, 101 00 Praha 10.
Zastupitelstvo obce pověřuje starostku podpisem smlouvy.
— Usnesení č. 13/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neschva-
luje příspěvek Římskokatolické farnosti Deštné v Orlických horách na opravu kostela 
sv. Matouše.
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— Usnesení č. 14/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
přijetí nového člena JSDH JPO II XXXX, jeho členství od 16. 8. 2018.
— Usnesení č. 15/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
projektovou dokumentaci na akci: „Stavba rodinného domu na p.p.č. 660/10 v kata-
strálním území Deštné v Orlických horách“, investor XXXX, vypracovanou XXXX. 
Zastupitelstvo schvaluje vybudování sjezdu za podmínek:

•	 Nebudou narušeny odtokové poměry
•	 Pozemky budou uvedeny do původního stavu včetně dostatečného zhutnění 

a minimální záruční lhůta 2 roky
•	 Před zahájením prací dojde k vytyčení sítí v majetku obce na náklady stavebníka
•	 Před zahájením prací bude investor informovat obec minimálně 5 pracovních 

dnů předem
•	 Po ukončení prací budou pozemky předány obci.

— Usnesení č. 16/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bere na 
vědomí informace o odstoupení firmy od zakázky na nátěr střechy Základní školy 
a Mateřské školy Deštné v Orlických horách.
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách souhlasí a schvaluje nabídku firmy TEN-
DR Švejda, s.r.o., IČ 63219794, se sídlem 517 91 Deštné v Orlických horách čp. 154 na 
nátěr havarijních částí střechy Základní školy a Mateřské školy Deštné v Orlických horách 
dle předložené nabídky v maximální výši 279.850, – Kč včetně DPH.
— Usnesení č. 17/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
úpravu rozpočtu ke dni 23. 7. 2018.
— Usnesení č. 18/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách bylo se-
známeno a bere na vědomí rezignaci na funkci zastupitele a místostarosty Ing. Jiřího 
Berana k datu 24. 7. 2018 z důvodu změny trvalého bydliště.
— Usnesení č. 19/48/2018 – Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje 
zastupitele Ing. Petra Prouzu pověřeným zastupitelem k zastupování starostky v pl-
ném rozsahu v případě její nepřítomnosti delší než 14 kalendářních dnů. 
 Alena Křížová, starostka

Přijatá usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách najdete také na: 
www.obec-destne.cz/urad-2/zastupitelstvo-obce/usneseni-z-volebniho-obdobi-2014-2018

Pozn. Na základě Zákona o ochraně osobních údajů a GDPR neuvádíme některé citlivé údaje.
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Milí přátelé,
většina z Vás zaznamenala životní změnu naší rodiny, a sice stěhování do Police nad 
Metují. Jedná se o region, odkud se ženou oba pocházíme, jde vlastně o návrat „domů“. 
Po letech prožitých v Deštném nutno říci, že se nejednalo o rozhodnutí jednoduché. 
Rozhodly čistě praktické a rodinné důvody jako vlastní bydlení a zjednodušení pláno-
vání aktivit a organizování našich dětí.

 Rád bych touto cestou, na stránkách krásného a ceněného čtvrtletníku Deštník, 
poděkoval Vám všem za velmi příjemné a vstřícné přijetí mé osoby po příchodu do 
Deštného, následně manželky a postupně i všech čtyřech dětí… Musím říci, že z mého 
pohledu následovala až nadstandartní spolupráce a příjemné občanské soužití, které 
vyvrcholilo, k mému milému překvapení, ve dvojité vítězství v komunálních volbách. 
Na dvě volební období jsem byl zvolen neuvolněným místostarostou obce a funkci se 
snažil vykonávat svědomitě a co možná nejlépe, jak mi čas, rozdělený mezi práci revír-
níka u Lesů ČR a péči o rodinu, dovoloval. Při práci pro obec se mnoho věcí povedlo, 
ale některé i přes veškerou snahu zůstaly rozpracované nebo jenom přáním. Podle rče-
ní „není na světě člověk ten, který by se zavděčil lidem všem“ moc dobře vím, že někdo 
byl se mnou spokojen více, někdo méně a někdo vůbec. Ale to je naprosto běžné a kaž-
dý má na svůj názor právo. Na druhou stranu je třeba zodpovědně říci, že za poslední 
roky se obec vyvíjí a rozvíjí velmi úspěšně a tento trend je zapracován i v dlouhodobém 
výhledu a strategickém plánu rozvoje obce. Proto nyní před komunálními volbami mě 
těší, že je předpoklad pokračování současného, byť lehce obměněného zastupitelstva 
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a velmi kvalitního vedení obce, které je zárukou dokončení rozpracovaných projektů 
a pokračování úspěšného rozvoje celé obce, což Vám moc přeji.
 Závěrem mi dovolte, jménem celé naší rodiny, ještě jednou Vám všem poděkovat 
za krásných a neuvěřitelných 14 let strávených mezi Vámi v Deštném. Bylo nám zde 
dobře a určitě se sem budeme při každé příležitosti velmi rádi vracet.
 S úctou a přáním všeho dobrého Jirka Beran
 foto W

volby do Zastupitelstva obce

 Volby do zastupitelstva obce byly prezidentem stanoveny na pátek 5. října a sobotu 
6. října 2018. První den voleb začíná hlasování ve 14 hodin a končí ve 22 hodin, druhý 
den voleb hlasování začíná v 8 hodin a končí ve 14 hodin.
 V Deštném v Orlických horách se bude hlasovat jako obvykle v jediném volebním 
okrsku. Volební místností bude kancelář obecního úřadu (čp. 61).
 Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny před dnem voleb. Popřípa-
dě budou k dispozici ve volební místnosti.
 Pro následující volební období zůstává počet členů deštenského zastupitelstva na 9. 
Před každými komunálními volbami probíhá představení kandidátů do zastupitelstva 
obce. Nejinak tomu je i tentokrát. Odpovědi jednotlivých kandidátů jsme seřadili dle 
pořadí na zaregistrované kandidátní listině. LZ

Otázka: Proč kandiduji?
— Alena Křížová: Proč kandiduji? Odpovědět na tuto otázku v pár větách není jed-
noduché. Události v posledních letech v mém soukromém životě mne vloni přivedly 
k rozhodnutí skončit, což jsem také veřejně řekla. V tu chvíli se logicky nabízelo, že 
by se případným nástupcem, pokud by byl zvolen, stal Jirka Beran, který byl již druhé 
volební období místostarostou, případně by mohl pokračovat jako místostarosta. Ale 
vždy není vše, jak si myslíme. Přišlo rozhodnutí Jirky vrátit se zpět do svého rodiště 
a Slávinka již před čtyřmi lety avizovala, že by ráda po volbách v roce 2018 odešla do 
důchodu. Souběh těchto dvou věcí byl tím impulzem k zamyšlení, jestli opravdu „uté-
ct“ nebo zkusit znovu získat důvěru voličů. Rozhodla jsem se jít do toho. Jsou zde pro-
jekty v realizaci, ale také ty, které se připravují i na základě dotazníkového šetření, kte-
ré v letošním roce proběhlo. Je zde také spousta problémů, které jsou v řešení, i když se 
zdá, že se s nimi nic neděje. Nejen občan, ale i obec musí překonávat stále se zvyšující 
byrokracii. Co se dalo celkem lehce vyřešit před 11 lety, když jsem nastupovala, dnes 
nejde. Rozhodování není jednoduché, vždy musí mít člověk na paměti, že nerozhoduje 
o svém majetku, ale o majetku veřejném, že za každé své rozhodnutí může být trestně 
stíhán. Myslím si ale, že pokud máte místo, v němž žijete, rád, je nutné se zapojit do 
jeho utváření. Vážím si všech, kteří jsou ochotni obětovat svůj volný čas a jdou do toho. 
Čekala jsem, že bude sestavena další kandidátka z řad těch, kteří volají po změně, což 
se nestalo, tak třeba se zvýší účast na jednáních zastupitelstva.
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— Petr Prouza: Poslední dobou se čím dál tím víc setkávám s názorem: „Nedělá se nic 
pro tohle nebo tamto.“ Nebo „Obec dělá špatně tohle a tamto“.
 Vždy z toho cítím výzvu k nějaké neurčité podobě aktivity, kterou má ovšem odvést 
někdo jiný. Není stanoveno kdo, ani jak.
 Někdo, nějak. Třeba on. Proč ale ne vy, ty? Protože nemám čas, protože jsem moc 
mladý/mladá, protože jsem moc starý/stará, protože už jsem toho pro tuhle obec udě-
lal dost, protože já to nespasím, možná někdy jindy… V budoucnu. Realita je taková, 
že obecní úřad pracuje dle mého názoru v rámci svých možností velmi dobře. Kvalita 
zastupitelstva je přímo úměrná ochotě lidí pracovat pro obec. A obec je tak aktivní, 
jak aktivní jsou její občané. Vážím si všech lidí, co obětují kousek svého času pro obec 
a občany, ať už dělají cokoliv. Bez toho to totiž prostě a jednoduše nejde. Já začal u sebe 
v roce 2010. Letos jsem se po třetí rozhodl kandidovat do zastupitelstva a na další čtyři 
roky nabízím svou práci pro obec na úkor svého volného času.

— Josef Pohl: Proč kandiduji? Říkal jsem si, že mi odrostli kluci a mám daleko víc 
času třeba právě na to pomáhat obci. Rád pomůžu a ne vždy se vším souhlasím. A to 
taky není na škodu.

— Arpád Lörincz: Kandiduji, tuším, už po čtvrté a důvod je jednoduchý. Bydlím 
v této obci, nechci získávat informace o dění z druhé ruky a chci to dění, pokud bude 
v mých silách, pozitivně ovlivňovat.
Konkrétně:

•	 Naše základní škola. Mnohé se zlepšilo, jak ve vztazích, tak v práci. Ale všichni 
víme, i když to není populární téma, že dřív nebo později přijde zásadní nutnost 
řešení a na to je třeba se připravit. 

•	 Kulturní život v obci. Nemá téměř žádné zázemí. To je jedna z věcí, která, dovolí-
-li to příjem obce, je potřeba dotáhnout do konce.

•	 Oprava fušersky postavených domů.
•	 Služby v obci. Praktický lékař – věc, kterou může zastupitelstvo ovlivnit „pou-

ze“ nabídkou bytu a ordinace, je záležitostí velice složitou a každé zastupitelstvo 
se tím zabývalo jako prioritou a bude v tom pokračovat.

•	 Místo na koupání není také vedlejší téma na řešení.
•	 Problémů a potřeb obce je daleko víc a stávající zastupitelé, dle mého názoru 

jsou dobrý tým a škoda, že někteří už nekandidují a také je škoda, že nebyla se-
stavena alespoň jedna další kandidátka.

— Jaromír Meier: K rozhodnutí, že budu kandidovat do obecního zastupitelstva, při-
spělo, mimo jiné, také mé přesvědčení o tom, že mohu být nápomocen a mohu něja-
kým způsobem přispět k rozvoji a chodu naší obce. Nejsem z těch, kteří pouze bezduše 
tlachají a pomlouvají. Pokud s něčím nesouhlasím, řeknu svůj názor na rovinu a na-
vrhnu změnu. Naopak, umím uznat dobrou věc a veřejně ji podpořit. 



13

Myslím, že těch, co mají na ledasco nějaké námitky je v Deštném poměrně hodně, 
proto mě překvapila malá účast kandidátů do letošních komunálních voleb a je mi to 
upřímně líto. V každém případě se budu snažit odvést pro naši obec a její občany co 
nejlepší práci. 

— Eva Kotyzová: Proč kandiduji? Členem zastupitelstva jsem již řadu let, skoro mě 
napadá, že asi proto, že jsem zapustila kořeny. A nemyslím jen v zastupitelstvu obce. 
Letos jsme v Deštném už 25. rok. Pamatuji si naši první návštěvu, kdy jsem prohlásila: 
„Sem nikdy.“ A nakonec jsem si to tu velmi zamilovala. Těší mě, že jsem byla součástí 
soudržného a spolupracujícího týmu, který v čele s Alenou a Jirkou, myslím, přispěl 
ke zvelebení obce a pomohl vytvořit lepší zázemí občanům. A také jsem se lecčemu 
od kolegů zastupitelů přiučila. Už mě tolik neděsí rozhodnutí se pro něco, i když je 
to pro mě velká zodpovědnost . V soukromí je rozhodování jednodušší, jde přece jen 
o mě. Zpětně bych některé věci řešila jinak. Ale kdyby tak člověk věděl vždy všechno 
dopředu! Je povzbuzující, když můžeme všichni, a tím myslím i občany, rozhodovat 
o směřování naší obce, podílet se na jejím rozvoji a mít chuť a vůli ledacos ovlivnit. Řeči 
typu „Já jsem to vzdal už dávno“ nemám ráda. Všechno má smysl. 

— Kateřina Tenchová Dismanová: S přestávkami žiji v Deštném skoro celý život. 
Mám tu rodinu, známé, přátele. Potkáváme se – povídáme, diskutujeme i třeba si 
postěžujeme. Obecní úřad je nás všech. Pojďme se potkávat, povídat, diskutovat, vy-
měňovat názory s respektem k tomu druhému nejen na schůzích, ale i přes facebook, 
email i v hospodě. Jen tím se budeme společně podílet na utváření právě těch správ-
ných rozhodnutí. Těším se.

— Richard Přikryl: Rozhodl jsem se kandidovat do zastupitelstva obce Deštné v Or-
lických horách pro nadcházející volební období, protože v průběhu minulých let jsem 
došel k pochopení, že aktivní účast občana v komunální sféře je nezbytná. Jak se to 
stalo? Na chvíli jsem se odpoutal od problémů globálního charakteru, finančních 
krizí a nepokojů v dalekých zemích. Obzor se mi zužoval jako parašutistovi klesající-
mu z velké výšky. Shora vidí vzdálené kraje, i když bez detailů. S klesající výškou vidí 
méně, ale rozezná jednotlivé domy, cesty, stromy. Přistál jsem v horní Jedlové u lesa 
poblíž sjezdovky a věděl jsem, že tohle je místo, kde budu žít.
 Zde, na několika kilometrech čtverečných dvou katastrálních území obce, strávím 
většinu darovaného času. V Deštném, na místech častých potkání, jsem slyšel mnoho 
slov, která byla pronesena ústy lidí spokojených, brblajících, nadšených i rezignova-
ných. Ale byly to jen myšlenky a slova. Rozhodl jsem se doplnit triádu lidského jednání 
o chybějící článek – čin.
 Proto kandiduji. Chci se podílet na dobré budoucnosti obce s plným vědomím, že 
rozhodnutí jednotlivce může ovlivnit řadu spoluobčanů a obec samotnou. Jako nezávis-
lý kandidát vystupuji nezávisle. Jako analytický typ člověka s fakty pracuji racionálně.
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 Jako člověk se vztahem k ekologii, a zejména k ochraně přírody a krajiny, mám vždy na 
paměti pravidlo, že prostředí, ve kterém žijeme, nás utváří, a my toto prostředí přetvá-
říme v nekonečném koloběhu. Do zastupitelské funkce kandiduji bez předchozí zkuše-
nosti jako jeden z nejmladších kandidátů. Budu-li zvolen, těším se na setkání s kýmkoliv, 
kdo je ochotný přijít a sdělit svůj názor na zastupitelském zasedání nebo kdekoliv jinde.
 Za svou službu veřejnosti si nenárokuji odměnu ani uznání, oprávněnou kritiku při-
jmu. Jednou větou – mám vůli udělat něco navíc.

— Martin Struhař: Vážení spoluobčané, končí nám čtyřleté období zastupitelstva a já 
bych chtěl všem poděkovat za práci, kterou vykonávali ve svém volném čase. Někteří 
z nás z různých důvodů končí, a tak ať se jim daří jak v pracovním, tak i v osobním živo-
tě. To byl i důvod, že jsem se rozhodl kandidovat do nového zastupitelstva a podpořit 
část stávajícího týmu. Přijdou noví členové, a tak jim mohu předat určité zkušenosti 
a rady, které jsem za dvanáct let působení v zastupitelstvu získal. Doufám, že vytvo-
říme dobrý kolektiv a budeme se společně snažit rozvíjet naši obec, rozvíjet sportovní 
aktivity, udržet školu a řešit stále klesající počet obyvatel a věkovou strukturu obce.

20 let od povodní a hasiči v novém

 V sobotu 21. 7. 2018 jsme si připomněli dvacáté výročí, kdy se naší obcí prohnala 
ničivá povodeň, která nejen napáchala škody na majetku obecním či soukromém, ale 
především připravila o život chalupáře pana Ing. Ladislava Zemánka. Za účasti míst-
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ních občanů, chalupářů a pozvaných hostů jsme položili u pomníku v Zákoutí kytici. 
Vzpomínková akce pak pokračovala u hasičské zbrojnice, kde byla slavnostně přestři-
žena páska na nové garáži a požehnáno novému dopravnímu autu. 

Poté následovala prohlídka nových prostor a hasičské techniky. Zde bylo možné vidět 
nejen vybavení naší výjezdové jednotky, ale také novou techniku z Orlického Záhoří 
a partnerské polské obce. Nechyběla ani možnost občerstvení a společného přátelské-
ho posezení. AK, foto W

povodeň

 Povodeň, která v červenci 1998 postihla podhůří Orlických hor, se nesmazatelně vryla 
do paměti. Velká voda se dotkla téměř 30 tisíc lidí. Hasičský záchranný sbor Královéhra-
deckého kraje na stanici v Rychnově nad Kněžnou uspořádal vzpomínkovou akci „20 let 
po povodni 1998“. Navštívil ji i hejtman kraje Jiří Štěpán.

 „Připomněli jsme si vysoké osobní nasazení a obětavost hasičů, policistů, armády, 
zdravotníků i všech lidí, kteří v osudnou noc odstraňovali následky velké vody, evakuo-
vali několik dětských táborů a v následujících týdnech odstraňovali škody v zaplavených 
lokalitách. Z dnešního pohledu napomohli zlepšit spolupráci jednotlivých složek. Je 
potřeba poděkovat všem, kdo se podíleli na záchranářské práci a současně vyzvednout 
nynější generaci za jejich dennodenní práci,“ řekl v Rychnově hejtman. zdroj: KHK
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česko-polská hřebenovka – východní část

Číslo projektu:   CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_025/0001254
Vedoucí partner:  Euroregion Pomezí Čech, Moravy a Kladska – Euroregion Glacensis
Partneři: Královéhradecký	kraj	•	Pardubický	kraj	•	Olomoucký	kraj	•	Liberecký	kraj
•	Sdružení	Neratov,	z.s.	•	Obec	Deštné	v	Orlických	horách	•	Obec	Olešnice	v	Orlických	
horách	•	Městys	Nový	Hrádek	•	Obec	Vysoká	Srbská	•	Stowarzyszenie	Gmin	Ziemi	
Kłodzkej	•	Powiat	Kłodzki	•	Gmina	Międzylesie	•	Gmina	Bystrzyca	Kłodzka	•	Gmina	
Duszniki-Zdrój	•	Gmina	Radków	•	Gmina	Miejska	Nowa	Ruda	•	Gmina	Nowa	Ruda

 
Rozpočet celkem:  3 571 346,11 €
dotace EU z EFRR: 3 035 553,00 €
dotace státního rozpočtu ČR:   97 950,00 €
vlastní vklad partnerů:   437 843,11 €
Doba realizace:  1.4.2018 – 31.10.2020

Cíl projektu: Hlavním cílem projektu je vytvoření nového přeshraničního produktu 
cestovního ruchu „Česko-polská Hřebenovka“. Dojde k obnovení a novému přeshra-
ničnímu propojení této významné historické pěší trasy spolu s vybudováním nových 
souvisejících investic v podobě rozhleden a informačních center. Projekt bude dopro-
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vázet marketingová a propagační kampaň s využitím tradičních, ale i moderních me-
tod a informačních technologií přesně zacílenými na potenciální návštěvníky.

Aktivity projektu:
•	 Proznačení hřebenové trasy – dojde k novému speciálnímu proznačení trasy 

s názvem Hřebenovka
•	 Rozhledny – v rámci projektu bude vystaveno 11 rozhleden, z toho 8 bude ob-

novením zaniklých historických rozhleden / vyhlídek nebo využitím jiného his-
torického dědictví

•	 Infocentra – další turistickou infrastrukturou je vybudování dvou infocenter, 
která vzniknou v Novém Hrádku na kopci Šibeník v bezprostřední blízkosti 
plánované rozhledny a v Neratově v bezprostřední blízkosti budovaného mostu 
propojujícího česko-polskou hranici

•	  Parkoviště – v lokalitě výstavby rozhledny a TIC v Novém Hrádku bude vybudo-
váno nové parkoviště

•	  Obnova mostu v Neratově – most bude vybudován na hraničním toku Divoké 
Orlice a bude přímo spojovat Českou a Polskou republiku, je proto považován 
za symbol duchovního i fyzického spojení Čechů i Poláků

•	  Marketingová kampaň – obsahuje vytvoření společného loga Hřebenovky, roz-
šíření webového portálu www.hrebenovka.cz s využitím panoramatických po-
hledů, presentace na sociálních sítích, vydání tištěných materiálů, trhací mapy, 
presentace produktu formou kalendáře, vytvoření videospotů, inzerce v regio-
nálním i celostátním tisku a rádiu, Press trip, pořádání konferencí. 

 Více informací na webu: https://www.euro-glacensis.cz/hrebenovka
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Z historie

tancovačky (6. díl)
 V roce 1958, 1959 a na začátku šedesátých let jsme byli již silně motorizovaní. Měli 
jsme motocykly a často jsme vyráželi na takzvané čaje. Byly to zábavy v neděli odpo-
ledne. Se současnými diskotékami neměly tehdejší tancovačky téměř nic společného 
a naším cílem byla nejčastěji Sokolovna v Novém Městě nad Metují. Myslím, že to bylo 
poslední období živé hudby.
 Hudba Stavostroje hrála skvěle. Trubky s různými tlumiči zvuku, pozouny, klarine-
ty, smyčce a bicí zněly romanticky a nás braly za srdce.
 V této době už působil též vliv západu a především USA. Elvis Presley sloužil jako 
voják USA v Západním Německu a pro americké vojáky v Evropě hrála radiostani-
ce Luxembourg. Majitelé silných lampových přijímačů dokázali tuto stanici chytit 
i u nás. To vše bylo velmi nepřípustné, zatajované a pranýřované jako součást buržo-
azní kultury a ideologie.
 Ale nyní k tanci. Okolo sálu stáli strážci slušného chování a tance a hlídali, aby pár, 
který opustil klasický tanec, (například tango či foxtrot) znovu začal tancovat takzva-
né figury. Čili když se dvojice pustila z obětí a začala tančit nedovoleně, takzvaného 
Holanďana nebo Kaftana, přiskočili strážci slušnosti a estetiky a vynesly ven oba, 
nebo jen chlapce. Já jsem tančil s vášnivou tanečnicí Majkou z Vanovky, když vtom se 
pustila z obětí a po chvíli nevázaného křepčení jsem byl vyexpedován na schody před 
budovou. Podařilo se mi ale po splihnutí účesu „Eman“ a po výměně oblečení se stejně 
velkým kamarádem dostat zpět do sálu. A to byla právě ta největší frajeřina. Někomu 
se totiž podařilo být vyhozen i vícekrát a zase se vrátit. Možná, že tady začínala naše 
pověstná korupce. I když po měnové reformě v roce 1953 neměl peníze téměř nikdo.
 S pronikáním západní kultury byly vůbec potíže. V biografech promítali například 
český film o bídě našich emigrantů, který měl název „Zbloudilé duše“. Špičkový fotba-
lista zde seděl smutně na tribuně, neměl práci a v podstatě měl hlad. V tomto snímku 
zazněl rock and roll jako pokleslý a úpadkový jev původem z USA. Ivo Koštůr byl fana-
tickým milovníkem country, Franka Sinatry a především jmenovaného rock and rollu. 
A tak se stalo, že jsme objížděli kina v Dobrušce, Opočně a Novém Městě čekajíce na 
pár minut americké hudební a taneční produkce. 
 Podobně jsme navštěvovali koncerty Rudolfa Cortéze. Opět několikrát od Nácho-
da až po Rychnov. Ale to jsme byli již celá motorizovaná smečka. Šlo totiž o krásnou 
živou hudbu a písničky jako Vajakondis, Španělská země nebo Kristýnka. Nás ale ani 
tak nelákaly tklivé melodie, jako krátká sekvence, na kterou jsme vždy dychtivě čekali 
a která svědčí o falešném puritánství prvních let socialismu. Rudolf Cortés měl totiž 
zpěvačku, se kterou se spustil na jevišti tak, že nám z toho lezly oči z důlků a o dva 
dny později jsme již byly zase o 15 kilometrů dál na stejném koncertě. Šlo o belgickou 
zpěvačku Anny van Gild. Byla krásná, vysoká a nádherně špatně mluvila česky. No ale 
co nyní. Krasavec super hlubokého hlasu Cortés si dovolil dost. Jako kritiku buržoázní 
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kultury nechal zahrát rock and roll. No jo, ale navíc spustil tanec s Anny a my budova-
telé socialismu jsme úplně slintali. Ale to nebylo vše. Přišlo vyvrcholení. Ve víru tance, 
jak Rudy zpěvačky otáčel, jí spadla sukně a dotančila s nádherně modelovaným zadeč-
kem v apartních kalhotkách. Nelze se divit, že jsme odkládali proletářskou literaturu 
z knihovny pana Páchy (na místě nynějšího obecního úřadu) a stěhovali se za neoby-
čejnou dvojicí po všech městech v našem podhůří.
 Nyní se pokusím vyjmenovat, kam všude jsme kromě zmiňovaného Nového Města 
jezdili na nedělní odpolední čaje. Velmi vyhlášené byly Václavice. Dále Česká Skalice, 
Dobruška, Opočno a Solnice. Jinak byla našimi útočišti samozřejmě hlavně Panoráma 
a Orlice.

 S namlouváním emancipovaných děvčat, například z Prahy, to nebylo jednoduché. 
Jednou jsem si dal rande s jakousi Janou z Břevnovic u Prahy, která mi sama navrhla: 
„Přijď k Panaru v 15 hodin“. Očekával jsem velká dobrodružství. Ale to zklamání. Před 
Panarem stála s korpulentní matkou a kufry. „Jenom k Orlici, prosím tě, abychom si 
sedli.“ A tak se mi Günter Michelů posmíval ještě 20 let, jelikož nás pozoroval kosíc 
trávu pod Ptáčkovými u řeky.

Období mládí skončilo. Bylo krásné, jako je krásné každé mládí. Bylo úzce spjaté s našimi 
horami a naší Deštnou. Je to etapa, ze které všichni čerpáme po celý život a kterou velký 
básník Fráňa Šrámek nazval „stříbrným větrem“. Na snímku je naše svatba. Měli jsme za 
to, že sňatek patří k založení rodiny a k vytvoření pevného společenství muže, ženy a dětí.
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 Do tanečních jsme my kluci ani nechodili. A z děvčat si myslím, že až mladší genera-
ce, když už rodiče měli auto. Jenom vím, že jsme někdy jeli na prodlouženou nebo vě-
neček. Tancovat nás naučily vesměs naše sestry, neboť jsme pocházeli, jak bylo tenkrát 
přirozené, z početnějších rodin.
 Moje vzpomínání na léta mládí a tance končí. Přes veškeré trápení s malými mož-
nostmi a tápání ve velkém světě to bylo krásné. Děkuji všem, kdo jste si pár řádků s po-
chopením přečetli. Přišel rok 1962, 1963, 1964 a roky další. Byli jsme odchyceni, ale 
někdy jsme se snažili i my. Když jsme byli uznáni použitelnými pro manželství, a navíc 
naše budoucí ženy čekaly často první dítě, vstoupili jsme do nové etapy života. Vzali 
jsme svátost manželství asi velmi vážně, protože se z naší generace nikdo nerozvedl. 
Alfred Kleinerů měl nevěstu z Rokytnice, Günter Michelů z Nedvězího. Jeho Jarča při-
nesla do rodiny velký intelektuální potenciál. Jarda Havlů z Nahořan, Béda z Týniště, 
Norbert Hamplů z Běstvin. Já a Tonda Jablonský z Hradce a Josef Zářecký z Opočna. 
Ivo Koštůrů si vzal deštenskou učitelku Janu. Pocházela ale z Třebechovic a na svatbu 
jsem jim jel stařičkou Tatrou do Nepasic. Řada kamarádů už zemřela, ale budou žít tak 
dlouho, dokud na ně bude někdo vzpomínat.
 Nebo třeba někdy za 200 let vezme někdo z regálu tento zpravodaj a bude mít v ruce 
celou generaci nás, obětavých amatérů. A to vše především díky Lence Zábranské. Je 
to dokument pulzujícího a stále se proměňujícího života v naší krásné obci Deštné.
 Slávek Liebich

Ze školy

exkuRZe na mléčné faRmě sokol

 Naše škola je zapojena do projektu „mléko do škol“. Velká část mléčných výrobků, kte-
ré ve škole děti pravidelně dostávají, pochází z rodinné mléčné farmy Sokol v Rampuši.
 Dostali jsme nabídku, zda bychom s dětmi nechtěli přijet na exkurzi. Slovo dalo slovo a celý 
první stupeň vyrazil 30. května na výlet. Cesta byla krkolomná, ale díky panu řidiči Špulákovi 
jsme se ze všech nástrah úzkých cestiček přes Uhřínov, Kačerov, atd dobře vymotali.
 Na Rampuši nás přivítaly příjemné majitelky. Nejprve se děti seznámily s chodem ta-
kové rodinné farmy. Následovala ochutnávka nejen výtečných mléčných výrobků, ale 
i domácích paštik. Nemusím říkat, že také vynikajících. Myslím, že i děti si moc pochut-
naly. Závěr byl ve znamení Karamelové pochoutky, která je jedním z vítězů soutěže Re-
gionální potravina Královéhradeckého kraje za rok 2018.
 Následovala prohlídka výběhů s domácími zvířaty. Děti si mohly nakrmit ovečky, po-
hladit králíky a podívat se na prasata, jak se pěkně vyvalují v bahně. Všichni jsme dostali 
malou pozornost na památku. Odjížděli jsme z farmy spokojeni. Žáci se k tématu vrátili 
ještě v hodinách výtvarné výchovy.
 Děkujeme rodině Sokolových, že nám exkurzi umožnili, a těšíme se na jejich výborné 
výrobky hned po prázdninách. Jana Rémišová
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školní výlet – šťastná Země

 V úterý 26. června se celý 1. stupeň naší školy vypravil na dlouhou cestu do Českého 
ráje – do Radvánovic, kde se nachází areál Šťastná země.
 Výletní den byl rozdělen do tří částí. Jako první byl animační program o Českém ráji. 
Dětí se ujala paní průvodkyně, vyprávěla jim krátké pověsti z okolí, zakončila hledá-
ním pokladu. Je pravda, že jsme právě od této části očekávali víc. Nabízený hodinový 
program trval sotva čtvrt hodiny.....
 Poté jsme se vydali do geoparku. Naučná cesta lesem nás seznámila s horninami 
a nerosty tohoto kraje, děti překonávaly různé přírodní i umělé překážky. Asi nejzáživ-
nější byl přechod přes bažinu.
 Po krátké pauze, kdy jsme se občerstvili, začala pro mnohé nejlepší část dne. Ob-
rovské trampolíny, různé prolézačky, hrady, bludiště, tady se všichni pořádně vyřádili. 
Protože jsme byli unaveni, cesta zpět ubíhala rychleji. Se slovy „...nezmokli jsme, už 
jsme tu...“ jsme se zdárně vrátili domů. Jana Rémišová

Ze slohových pRací

 Moje prázdniny
Moje letní prázdniny začaly fajnově. Hned 29. 6. jsem přijela na tábor Králičího hopu 
do Deštného. Na konci tábora se konaly závody, na kterých se nám výjimečně zadařilo. 
Tento tábor měl dva turnusy, zúčastnila jsem se obou. Začátkem srpna ke mně přije-
ly dvě kamarádky, obě také skáčou s králíky králičí hop. Těch pět dní, co byly u mě, 
bylo super. 11. 8. byl asi nejlepší den prázdnin, protože jsem měla narozeniny a ještě 
k tomu jsem jela na velké závody do Přelovic. Tam se nám také zadařilo konkrétně ve 
skoku vysokém, ve kterém mi můj králík Tchibo skočil 90cm, díky kterým vyhrál 2. 
místo. Koncem srpna jsme byly na dovolené v Řecku. Konkrétně na ostrově Lefkada. 
25. srpna jsem se s králíky zúčastnila závodů v Žirči, které byly v rámci obrovské výsta-
vy drobného zvířectva. Prázdniny jsem “zakončila“ fajn závody v Třebechovicích pod 
Orebem. Prázdniny byly moc fajn.  Ema Hulcová 

 Moje prázdniny – Dovolená s rodinou v italské Calabrii.
V Calabrii bylo výborné jídlo a krásné moře. Nejraději jsem se potápěl a hledal mušle 
tzv. perlorodky. Bohužel jsem žádnou perlu nenašel, ale mušlí spoustu. Při potápění 
jsem poprvé viděl živou chobotnici. Bylo to super. Poznal jsem tam Dominika z Ná-
choda, Martina z Benešova a Tomáše z Teplic. S klukama jsme si dovolenou užili. Ka-
ždý den jsme hráli fotbal s Poláky, Slováky a Italy. Jeden den jsme hráli turnaj, kde 
jsme se umístili na 2. místě z 32 týmů. Cenou za druhé místo byly vstupenky do třetího 
největšího aquaparku v Calabrii. Tam jsem si to ale moc neužil, protože jsem měl spá-
lená záda.
 V Itálii se mi moc líbilo a doufám, že tam ještě někdy pojedeme.  Roman Vaněk
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 Divadelní představení
V pondělí 10. září 2018 byli žáci 8. a 9. třídy na divadelním představení Sen noci sva-
tojánské. Je to divadelní hra Williama Shakespeara pojatá trochu moderněji. Děj se 
odehrál v trochu zvláštním prostředí. V nemocnici. Jeden doktor vynalezl lék, který 
by mohl pomoct lidem, trpící apatií. Lék jim byl podán a oni se ocitli ve snu. Pacienti 
prožívali různé city a emoce. Lásku, nenávist. To všechno ovlivňoval jeden neposlušný 
skřítek Puk. V jejich snu byli i zvláštní bytosti, jako třeba skřítci, víly a podobně. Po 
návratu do skutečného světa se naši hrdinové bohužel ze své apatie neprobrali. Před-
stavení bylo docela hezké, ale mně se moc nelíbilo. Bylo zvláštní, záhadné a těžko po-
chopitelné. Kristýna Poislová

ZávěRečný tuRnaj podoRlické liGy školního Roku 2017/2018
 V pátek 7. 9. 2018 se žáci zúčastnili posledního florbalového turnaje Podorlické ligy 
v Rokytnici v Orlických horách. Žáci byli rozděleni na mladší a starší. Za starší hrál J. 
Hofman, J. Všetička, J. Bašek, L. Vaněk, M. Lecák, K. Blahuš a M. Stejskal. Za mladší 
žáky naši školu reprezentoval Š. Blahuš, J. Malý, V. Jiroušek, M. Blahovcová, J. Bar-
theldy, J. Brychta a K. Znamenáček. 

V pátečním turnaji se mladší žáci umístili na třetím místě a starší žáci na místě dru-
hém. V celkovém pořadí Podorlické ligy se naše škola umístila na druhém místě. Na 
prvním místě se umístili žáci z Rokytnice v O. h., na třetím žáci ze Skuhrova a na čtvr-
tém z Dobrého. Za nejlepšího střelce naší školy byl vyhlášen L. Vaněk, oceněna byla 
také M. Blahovcová jako jediná dívka ligy.  Michaela Kollárovičová

přednášky

 Vážení rodiče, čtenáři časopisu Deštník, přátelé a příznivci naší ZŠ a MŠ v Deštném,
 v letošním roce jsme pro Vás připravili v rámci projektu ŠABLONY několik předná-
šek spojených s besedou. Doufáme, že vybraná témata Vás osloví a na besedy přijdete. 
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Přesné termíny ještě neznáme, ale včas je budeme zveřejňovat na nástěnkách naší ško-
ly, internetových stránkách a informovat o nich žáky. Přednášky jsou určeny rodičům, 
ale i široké veřejnosti. Budeme rádi, když nás navštívíte a pokud si z přednášek a besed 
odnesete náruč informací a inspirací do života, budeme ještě radši.

•	  Výběr budoucího povolání, hledání správné střední školy – určeno především 
pro rodiče žáků 8. a 9. tříd; dny otevřených dveří, porovnávání škol, návštěva 
poradny, psychologa, apod.

•	 Výchovné styly – určeno všem rodičům, dozvíte se, jak správně reagovat v růz-
ných situacích, jak řešit problémy, předcházet jím, jak předcházet konfliktům, 
spolupráce se školou, apod.

•	  Zdravá výživa – beseda navazuje na úspěšnou loňskou, zdravé potraviny, jak, 
co, z čeho zdravě vařit, že to není drahé, že zdravé vaření nemusí být časově ná-
ročné, že může být velmi chutné, na co si dávat pozor apod.

•	 První pomoc a bezpečnostní složky v naší společnosti – teorie i praxe; na koho 
se obrátit, kdo a jak nám pomůže v různých situacích, co a jak máme umět my, 
praktické ukázky a řešení různých situací.

•	 Psychologie dítěte – jak a na co si dát ve výchově dítěte pozor a mnohem víc
Projekt je financován ze zdrojů

Z kultury

přijďte do knihovny

 V knihovně máme nové knížky. A skutečně nové! Přijďte se podívat, určitě si z mno-
ha titulů vyberete. Třeba se Vám bude při čtení pohádek, románů, detektivek, cestopi-
sů, či kuchařek, lépe usínat. LZ

výstava pRací Rodiny vetenGlů

 Pravidelní návštěvníci Tavení skla dřevem jistě nepřehlédnou výraznou dvojici vý-
tvarníků, jejichž stánek naleznete s železnou pravidelností vedle přístřešku. Z jejich 
rukou pochází mužské šperky, které byly po třikrát v minulých letech prezentovány na 
vypracovaných tělech sklářů na módní přehlídce přímo při „Tavení“. 
 Hana a Miloš Vetenglovi jsou tvůrci elegantních šperků ze skla a chirurgické oceli. 
Společně pracují ve svém atelieru a jejich tvorba šperků se často doplňuje a prolíná. 
Jejich šperky jsou k vidění ve vybraných galeriích v České republice a v zahraničí a je 
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pro nás velkou ctí, že do Deštného pravidelně jezdí a přibalují také dobrou náladu. Po-
slední dva ročníky se k nim připojuje i syn Luboš, který je úspěšným výtvarníkem. 
 Luboš Vetengl je kreslíř, malíř a grafik, který se zabývá především tématem smrti 
a pohřbívání. 
 A tak se celá rodina sešla v sále deštenského muzea. Rodiče přispěli sklem. Skleněné 
šperky, z nichž část je vyrobena z nístějového skla a zlomků ze sklárny v Černé Vodě, 
vytvořil převážně Miloš. V expozici nejdete také překrásná díla z rukou Hany Veteng-
lové – zmiňme okouzlující lampu.
 Ovšem hlavním prvkem výstavy jsou obrazy. Na první pohled trochu morbidní 
téma – hřbitovy. K tomu sám autor napsal: „Hřbitovy jsou posmrtnými městy. Ta jsou 
plná světla, meditace a ticha, které k těmto místům patří. Zároveň zde můžeme vnímat 
pocity šeré samoty, ale i velkého nadhledu. Je zde úzká souvislost se světem nás živých. 
Ať už urbanistickým řešením samotných hřbitovů, tak podobností s dělením společ-
nosti podle víry, třídního postavení nebo dějem odehrávajícím se na hřbitově. Obrazy 
mají převážně černobílou škálu, která skvěle doplňuje tichou atmosféru těchto míst.“
 Přijďte se podívat, pozastavit a zapřemýšlet. Bohumír Dragoun

tavení skla dřevem

 Nedílnou součástí letní sezony je Tavení skla dřevem. Letos již XXVII. ročník. A jako 
vždy vše tradiční. Taková je naše vize. Akce se sice musí pomalu přizpůsobovat mění-
címu se světu, ale pro návštěvníka by měla zůstat stejnou, jen s pomalu měnícími se 
tvářemi aktérů, kde občas přibude nějaké to kilo, vráska či šedivý vlas. Z kluků, kteří se 
motali „na place“, se stali chlapi a za pomyslný šos se tátů drží noví mladí skláři. A tak 
pomalu běží spravedlivý a neúprosný čas. 

 I v areálu jsme letos dostáli změn. Pec má novou krytinu – tu starou odstranila vich-
řice a místo starého dožitého přístřešku zaujala nová větší a jistě pohlednější stavba. 
Ta se dokončovala poslední dny před sklem a pracujeme na ni doposud. Pomalu, ale 
jistě. 
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 Letošní úmorná vedra neodradila ani topiče, skláře ani představitele dalších sklář-
ských technologií. Prostě lidé to nevzdali. 

 U pece topiči a skláři zkoušeli své. Teplota tam dosahovala skoro 80 stupňů, 
a tak jim opravdu nebylo co závidět. Přesto se pracovalo. Topilo, tavilo a foukalo. 
Bohužel návštěvníci nebyli tak stateční a mnozí dali přednost vodě před Tavením. 
Proto byla návštěvnost takřka o třetinu nižší než v předešlých letech. Ale atmosféra 
byla skvělá. Vytvořená jednak tou užasnou partou od pece, jednak ostatními lidmi 
od skla ve stanech a stáncích. A hlavně publikem. Lidé opět hleděli, jak očarováni 
na to úžasné divadlo, kdy lidský um vládne nad hmotou a kdy z beztvaré hmoty 
vzniká krása. A pokud mohou návštěvníci nějak poděkovat, pak děkují spontánním 
potleskem. 
 Po velmi živém týdnu v neděli akce skončila. Všem organizátorům spadl kámen ze 
srdce, ale do před pár hodinami živoucího areálu se vloudil opět melancholický po-
klid. Pět dní žijící pec pomalu vychládá, aby ožila opět za rok.  
 Bohumír Dragoun, foto W

luboš sluka 90
 V sobotu 11. 8. 2018 se konal další z benefičních koncertů na záchranu kostela sv. 
Matouše v Jedlové. Ten letošní byl o něco slavnostnější, protože byl věnován hudební-
mu skladateli Luboši Slukovi, našemu čestnému občanovi. Pan Sluka v letošním roce 
slaví úctyhodných 90 let. A proč právě v kostele sv. Matouše? Odpověď je jednoduchá. 
V roce 2013 se na podnět pana Sluky a za jeho přispění konal první benefiční koncert 
na záchranu tohoto kostela. A tak jsme se již po šesté, druhou sobotu v srpnu, mohli 
zaposlouchat do tónů hudby, jejímž autorem byl sám oslavenec.
 Pan Luboš Sluka se narodil 13. září v Opočně v rodině knihtiskaře. Absolvoval gym-
názium v Rychnově nad Kněžnou, poté následovala Pražská konzervatoř – obory diri-
gování, bicí nástroje a skladba a Akademie múzických umění – obory skladby a filmo-
vá a scénická hudba. Během života pracoval jako dramaturg Československé televize, 
šéfredaktor Pantonu a svobodným povoláním působil jako skladatel.
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 Tvorba pana Luboše Sluky je velmi obsáhlá, a tak alespoň kratičký výčet: komorní 
hudba, vokální tvorba, Klavírní školička, symfonické skladby, hudba k filmům i tele-
vizním inscenacím a seriálům, šansony a populární skladby.

 Pan Luboš Sluka dostal také řadu hudebních ocenění nejenom v Čechách, ale i ve 
světě. Vedle nich byl také vyznamenán čestnou medailí T. G. Masaryka a v roce 2003 
na jeho počest Mezinárodní astronomická společnost pojmenovala nově objevenou 
planetku (asteroid) jeho jménem (LUBOSLUKA).
 Další zajímavostí je, že také vydal básnické sbírky (v klasické japonské formě haiku).
Pan Luboš Sluka je i ve svém věku neuvěřitelně činorodý, a tak bychom mu chtěli po-
přát hodně zdraví a spokojenosti do dalších let a už se těšíme na ten program ke stým 
narozeninám, co nám slíbil. AK, foto W

kačenčino loučení s létem

 Ač se nám do toho po letech a loňské zkušenosti nechtělo, bylo tu pár impulsů, které 
nás přemluvily a my se do pořádání Kačenky dali po šestnácté.
 Po krásném, teplém a suchém létě, přišlo 1. září, kdy se Kačenka loučila s létem. 
V Deštném ten den bylo najednou jinak, stylově – zima a pršelo. Mrholení střídal déšť 
a počasí si nechtělo dát říct! Ani předpovědní modely nevěstily zlepšení. Tak jsme se 
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navlíkli do gumáků, někdo do žabek a trasu a areál chystali v pláštěnkách a s deštníky 
v ruce. Lámali si hlavu, jestli pohádkový les vůbec otevřít. Ale převlečeným patronům 
to tak slušelo!, že jsme Kačenčinu stezku plnou překvapení, odměn, dovednostních 
a vědomostních úkolů pustili. A to hned ve 13 hodin s první výpravou polských pout-
níků. Pohádkové bytosti na patnácti stanovištích byly vlídné a vytrvalé, děti snaživé. 
Budiž všem ke cti, že to v té slotě nevzdali. 

 Živo bylo i dole na Kristýně. V chatě sám autor četl pohádky z Orlických hor, venku 
DJ bavil malé i velké, Kačenka Rampušákovi předala vládu…Bylo čím zahnat hlad a ží-
zeň. A tak, ač se to z rána nezdálo, jsme vydrželi do tmy, kdy už doma dospělý doprovod 
četl na dobrou noc, v jedlovském lese doplněnou, pohádku o Čarodějovi z Rampuše.
 LZ, foto archív obce
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RoZloučení s pRáZdninami

 Jako na rozloučení s končícími prázdninami proběhl poslední srpnový den v zahrad-
ním areálu muzea koncert country kapely Slaveňáci. K country klasice zaplál oheň 
a k ohni a prázdninám patří špekáčky. A tak si na tři desítky návštěvníků udělalo pří-
jemný večer s posezením u táboráku a rozloučilo se tak s letní sezonou. 
 Bohumír Dragoun, foto W

v příhRaničí vZnikly další steZky pRo děti

 O naší deštenské Kačenčině pohádkové stezce si už vypráví široko daleko a po celé léto 
se těší hojné návštěvnosti. Ne každý ale ví, že v pohraničí vznikly další dvě stezky zamě-
řené na rodiny s dětmi. První se nachází na Černé Vodě v Orlickém Záhoří a druhá v No-
vém Hrádku. Obě jsou zasvěceni patronům Kačenčiny pohádkové říše. Pašerácká stezka 
v Orlickém Záhoří má pět zastavení a seznamuje návštěvníky s historií místa, zajímavým 
povídáním o pašování a historickými fotografiemi. Součástí zastavení je odpočinkové 
místo a dřevěné interaktivní prvky. Děti si zde mohou na příklad vyzkoušet, jestli umí za-
vázat tkaničku na obří botě, protože když měl pašerák špatně zavázané boty, mohlo ho to 
dostat do velkých problémů. V Novém Hrádku vznikla Stezka skřítka Frymbulína, který 
má dlouhý nos a na pěti informačních cedulích seznamuje návštěvníky s novohrádeckou 
historií. Stezka Vás zavede mimo jiné ke zřícenině hradu Frymburk, ve které možná, když 
budete hodně potichu, skřítka zahlédnete, neboť se vypráví, že právě tady přebývá. 
 Obě stezky vznikly díky projektu U nás začíná pohádková říše, reg. č. CZ.11.2.45/0.
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0/0.0/16_008/0000911, který zastřešuje Dobrovolný svazek obcí Region Orlické hory. 
Věřím, že při procházce doprovázené princeznou Kačenkou, pašeráky či skřítkem Frym-
bulínem, zažijete mnoho příjemných chvil. Michaela Prouzová

Srdečně vás zveme na „POSVÍCENÍ“ v kapli svaté rodiny 
v Plasnicích. 

DNE  7. 10. 2018 v 15 hodin. 
P. Jan Barborka, mobil:   732 268 631, e-mail:   j.barborka@seznam.cz
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Společenská kronika
 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé osla-
vence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum.

Jubileum:
50.: Hana Brychtová, Jaroslav Brázda
60.: Zdenka Matějů
70.: Ivan Grulich, Bohumila Plegerová
75.: Jiří Veselý
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Stříbrná svatba (25 let):
Renáta a Rostislav Janouškovi
Kamila a Aleš Izákovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a spokojenosti. Buďte spolu i s námi dlouhá léta šťast-
ni a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů.

Narodila se:
Lara Karbanová 
Matylda Vlková
Přejeme maličkým, aby vyrůstaly ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se zemřelým:
Erhardem Kubíčkem
Čest jeho památce! LZ

Odevšad

chování ne/odpovídající pietě místa

 Na místech posledního odpočinku spočívají naši nejbližší i vzdálenější příbuzní, ka-
marádi, přátelé, mnoho předchozích generací. Stojí tedy za zamyšlení, zda si těch, kte-
ří každému z nás zanechali genetický odkaz, základ naší osobnosti, vážíme, nebo jsou 
nám lhostejní.
 K otištění tohoto zamyšlení nás vede skutečnost, že jsme v poslední době na hřbitově 
u kostela sv. Máří Magdalény zaznamenali několik krádeží květinové výzdoby, zvýšenou 
průchodnost, a to i se psy, kterým je vstup na toto důstojné místo řádem veřejného pohře-
biště zakázán. Cestu si tudy o pár metrů zkracují a bránu nezavírají místní občané i mno-
zí návštěvníci, dokonce ve věku, u kterých by jeden očekával chování odpovídající pietě  
místa.  LZ
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nový typ občanského pRůkaZu - eobčanka

 Všechny standardní občanské průkazy jsou nyní vybaveny kontaktním elektronic-
kým čipem. K čemu slouží?
 Místo chození na úřadu si nyní řadu záležitostí můžete pohodlně vyřídit ze svého 
zařízení kdykoliv a odkudkoliv, kde máte připojení k internetu.
 Občanský průkaz vám umožní bezpečné přihlášení k dostupným online službám. 
Jejich aktuální seznam naleznete na Portálu veřejné správy. Počet služeb bude postup-
ně narůstat, elektronická verze veřejných služeb bude pro všechny úřady povinností.

Co musíte udělat, abyste mohli používat elekronické funkce občanského průkazu?

1. Aktivovat čip své eObčanky
Aktivujte si čip svého nového občanského průkazu. To můžete udělat, když přijdete 
převzít svůj nový občanský průkaz nebo kdykoliv později na jakémkoliv úřadě, který 
má pracoviště pro výdej občanských průkazů. Při aktivaci musíte zadat dva číselné 
kódy, u každého si můžete zvolit libovolnou kombinaci 4-10 číslic. Je dobré mít tyto 
kódy předem připravené. 
 I v případě, že se rozhodnete čip neaktivovat, budete při převzetí vyzváni k zadání 
bezpečnostího osobního kódu (BOK) - ten slouží k bezpečnějšímu ověření totožnosti 
uživatele při osobním jednání. Opět jde o kombinaci 4 - 10 číslic. Z neaktivovaného 
čipu nelze přečíst žádné osobní údaje, ani na něj nelze nic zapisovat. Takový občanský 
průkaz používáte, jako by na něm žádný čip nebyl.
 Přistupujte k občanskému průkazu jako k platební kartě. Nikdy nevolte snadno od-
hadnutelnou kombinaci čísel (např. 1111 nebo 1234), ani nenoste OIK napsaný u své-
ho dokladu, v případě ztráty by mohlo dojít ke zneužití vaší identity!

2. Pořídit si čtečku čipových karet
Pořiďte si čtečku čipových karet, pokud ji už nemáte zabudovanou ve svém počítači. 
Jde o běžné zařízení, které koupíte ve většině obchodů s elektronikou a PC technikou, 
za cenu cca od 190 Kč. Čtečka by měla splňovat základní parametry - soulad s normou 
ISO 7816, CCID (Chip Card Interface Device), komunikační standard PC/SC a být 
kompatibilní s operačním systémem počítače.

3. Stáhnout si aplikaci eObčanka
Stáhněte si a nainstalujte aplikace eObčanka na stránkách www.info.eidentita.cz/
eOP. Podle tytu zařízení a jeho operačního systému si zvolíte instalační balíček, který 
vás provede instalací dvou aplikací.
— eObčanka – identifikace je podpůrná aplikace, do které budete zadávat při online 
identifikaci IOK (příp. DOK). Tyto kódy  tak nebudou z vašeho zařízení nikam odesí-
lány, veškerá komunikace probíhá mezi touto aplikací a vaším občanským průkazem.
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— Pomocí aplikace eObčanka – správce karty můžete měnit zvolené hodnoty IOK a 
DOK, odblokovat IOK a využívat ji k diagnostice chyb a zapisování a mazání dat souvi-
sejících s elektronickými podpisy a autentizačními certifikáty. Pokud máte aktivovaný 
čip, čtečku a naninstalované aplikace eObčanka, můžete váš občanský průkaz začít 
používat pro přihlašování k online službám veřejné správy.
 Pokud občanský průkaz s aktivovaným čipem ztratíte nebo vám bude odcizen, mů-
žete na lince +420 225 514 777 čip zablokovat. Takto zablokovaný čip nelze znovu ak-
tivovat, je nutné požádat o nový občanský průkaz. Současně je nutné odcizení nahlásit 
na Policii ČR a ztrátu na úřadě obce s rozšířenou působností.
 Podrobnější informace naleznete na www.info.eidentita.cz/eOP

oslavy 70-ti let Založení našeho mysliveckého spolku 
deštné v oRlických hoRách 
 Dne 9. června 2018 proběhly v lyžařském areálu Na Špičáku v Deštném v Orlických 
horách oslavy 70-ti let založení MS Deštné v Orlických horách kde členové MS a ostat-
ní hosté oslavili naši mysliveckou historii silně svázanou s našimi životy.
 Jak šel čas, částečně se měnily i názvy: lidová myslivecká společnost – myslivecké sdru-
žení – myslivecký spolek a další, ale co se neměnilo byl charakter myslivců, kteří s láskou 
a svědomitostí se starali a starají o přírodu a pečují o zvěř v naší honitbě „Deštné – Špičák “. 
 Prvními a zakládajícími členy v r. 1948 byli pánové Jablonský Antonín, Vojtěch Vác-
lav, Synek Josef a Kouřim Jindřich. 
 Postupem dalších let do MS přišli a později z různých důvodů ukončili svoji činnost 
další myslivci – jako byli pánové Malík Josef, Deštné – (četník – okrskář); Štencl Anto-
nín, (revírník hájovna –Špičák); Smola Adolf, Šediviny; Záviš ? – (nepodařilo se dohle-
dat); Zářecký Josef, Zákoutí; Moravec Josef, (fořt polesí RK); Linhart Jaroslav, Plas-
nice; Bláha Eduard, Deštné; Dyntar Adolf, Plasnice; Kubec Rudolf, Deštné – (ředitel 
státního statku); Lukavský Miroslav, Deštné – Kvasiny; Hockicko Nejtus, Deštné; 
Čihák Jiří, Opočno; Štěpán Josef, Jedlová; Vích Josef, Prázova bouda; Remeš Rudolf, 
Šediviny; Abel Jan, Deštné – Ohnišov; Ješina Ladislav, Deštné; Zeipelt Horst, Olešni-
ce; Janko Oldřich starší, Deštné; Hartman František, Deštné; Janko Oldřich mladší, 
Deštné – M. Boleslav; Vích Milan, Prázova bouda – Špindlerův Mlýn.
 Tito jmenovaní už dnes nejsou mezi námi a patří jim – tam nahoru – poděkování za 
jejich vykonanou práci pro českou myslivost.
 Dále to byli bývalí členi, kteří někteří jsou dnes mezi námi Stanislav Šulc, Mni-
chová; p. Bláhová – Lorencová Marie, Deštné – RK; p. Janková – Matějů Zdenka, 
Deštné; Čihák Jaroslav, Deštné – Opočno; Verner Václav, Deštné; Smola Jaroslav, 
Deštné; Štecher Jaroslav, Domašín; Divišek Radek, Deštné – Olešnice; Kříž David,  
Deštné – Lhotky u Náchoda; Knap Alois, Zákoutí; Moravec Hubert, Deštné;  
Ing. Remeš Rudolf, Šediviny; Švejda Dušan, Deštné; Stára Vladimír, RK; Dyntar Jan, 
Plasnice – Dobruška.
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 Rovněž těmto myslivcům patří naše poděkování za odvedenou práci v rámci myslivosti.
 Současný počet členů našeho MS je 10 členů a 2 čekatelé na členství.
 Celkem spolkem do dnešního dne, tak říkajíce prošlo včetně současných členů 52 
myslivců a další adepti a hosté.
 Původní honitba spolku se rozkládala v prostoru : Deštenská stráň, Jedlová, Stará Huť.
 Později tuto část honitby musel spolek opustit a spolku byla přidělená honitba Dešt-
né, Dříš, část Jedlové, Kouty, Špičák a Plasnice.
 Další změna nastala po připojení honitby Mnichová. Do té doby měli tuto honitbu 
pronajatou bratři Šulcové a Karel Šlitr. Jednalo se asi o 300 ha, které byly připojeny 
k Deštenské honitbě a Stanislav Šulc se stal členem Deštenského spolku. Po tomto 
zvětšení honitby byl v roce 1961 přidělen k naší honitbě Tulešov. Dále následovala do-
hoda a připojení honitby Šediviny. Po těchto změnách byla celková výměra honitby 
přesahující 1.200 ha. 
 Smlouva na nájem v částce 1.100 Kč byla uzavřena s tehdejší Lesní správou Opočno. 
Tato smlouva také řešila případné vzniklé škody na porostech. Úhrady škod byly hra-
zeny formou lesních brigád.
 V průběhu let byly tehdejší vrchností nařizovány různé změny. A tak v roce 1988 
nastalo sloučení tehdejšího mysliveckého sdružení Deštné a Dobré.
 Toto sloučení netrvalo dlouho a po revoluci v roce 1991 se sloučená sdružení opě-
tovně rozdělila na deštenské a doberské.
  V dalších letech jsme opustili části honitby jako : Mnichová, Hřbitov, Tulešov a další 
okrajové části.
 Poslední změna nastala koncem roku 2013 po zániku bývalé honitby Sedloňov. 
Tato honitba byla rozdělena mezi okolní honitby. K honitbě Deštné – „Špičák“, byla 
přičleněna Deštenská stráň, Krakonoš a Jedlová o výměře přesahující 260 ha. Dnešní 
celková výměra honitby činí přes 1.025 ha.
 Ze starých zápisů ze 70-sátých, 60-sátých a pozdějších let se dozvídáme, že hon se 
konal v neděli dne 23. října r. 1960, sraz byl v 9 hod před hotelem Národní dům. Sešlo 
se 16 střelců, ulovili se 3 zajíci, 2 lišky a kocour. Poslední leč se konala v Národním 
domě a z některých poznámek si přečteme i kdo co poroučel a co se pilo a jedlo.
 Co se týká dalšího lovu, tak od počátku se lovily kromě velkého množství škodné 
převážně srnčí a zvěř vysoká dle schváleného plánu lovu. 
 Ale dlouhá léta se nikomu nepovedlo ulovit zvěř černou. První kus divočáka o váze 
100 kg se povedl ulovit až říjnového rána v roce 1960, a to panu Oldřichu Jankovi star-
šímu v části honitby Špičák na zbytku ponechaného obilí. 
 V zápisech se píše jaká to byla událost, že mnoho zvědavců se chodilo dívat, protože 
divočáka v životě neviděli. Přišla se podívat i deštenská školka s paní učitelkou. Od této 
doby se černá zvěř v honitbě začala vyskytovat častěji.
 To je v krátkosti vše z té naší 70-ti leté historie myslivecké.
  Jednatel MS Deštné v O. h. Ivan Grulich
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český hobitín

 Jedná se o jedinou hobití vesničku v Evropě. Do Šedivin nyní v letních měsících 
míří desítky návštěvníků denně, nejenom z České republiky, ale například i z Polska, 
Norska či Anglie. Jedná se tak o jednu z nejnavštěvovanějších atrakcí Orlických hor. 
Například ve čtenářské anketě MF DNES se Hobitín umístil mezi 6 výjimečnými tu-
ristickými cíli Královéhradeckého kraje. O Hobitín se krom tištěných médií zajímal 
například Seznam.cz, Český rozhlas či Česká televize. Sám pracuji jako kameraman 
a pro Českou televizi zde brzy budu natáčet reportáž. 

 Hobitín však v první řadě nevznikl pro účely turismu, ale kvůli natáčení krátkého 
filmu, který jsme nedávno roztočili. Jelikož podobný projekt nemá v České republice 
obdoby, získali jsme si poměrně početnou fanouškovskou základnu. Do projektu jsme 
zapojili i místní obyvatele, například pan Rudolf Schmidt ze Šedivin ztvární v našem 
filmu jednu z výraznějších rolí. Natáčíme v různých částech Šedivin a s projektem nám 
již pomohla řada místních. Pomohl i pan Dragoun z muzea, přes kterého jsme získali 
potřebné rekvizity a kontakty. Na HitHitu se nám podařilo získat částku potřebnou 
pro roztočení filmu. Přípravy filmu na internetu zaznamenalo již přes 50.000 lidí. 
 Svatoslav Hofman a Jaroslav Kejzlar

Soutěž o ceny
 Minule jsme se vás ptali, kolikatičlenné zastupitelstvo obec Deštné v Orlických ho-
rách má. Již několik let devítičlenné. 
Do soutěže z letošního druhého čísla zpravodaje se nikdo nezapojil.
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 Nová soutěž 
Věděli byste, k jakým filmům složil Luboš Sluka hudbu? Jmenujte alespoň jeden.
Svoji odpověď vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obecního úřa-
du. Tím se zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 11. 2018. Nezapomeňte uvést své 
jméno a adresu. Odpověď můžete zaslat také e-mailem na adresu obec.destne@onet.cz, 
případně SMS zprávou ve tvaru: jméno_příjmení_odpověď, na číslo 702 004 318. (soutěže 
se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní) Redakční rada

Trocha humoru z lesů, vod a strání
„Nač Vás přišla letošní dovolená?“
„Draho, draho! Vykradli nás!“

Turista slyší ve svém hotelovém pokoji jemné škrábání a šum.
„Mám na pokoji myšku.“ hlásí telefonicky do recepce.
„To nevadí, přihlásíte ji až ráno.“

V podzimní krajině, pod stromy s padajícím listím stojí muž se svou manželkou:
„Jen se podívej, jak příroda vše odkládá a shazuje. A ty bys chtěla nový kožich, kozač-
ky, klobouk…“ Vybral Jan Kuchař

Pranostiky
– Léto a podzim nadělily všeho, šetři však, dokud je z čeho.
– Podzimní orání je jak poloviční hnojení.
– Je-li na podzim málo hub a mnoho lískových oříšků, bude tuhá zima.
– Dřevo dubové nebo bukové se nemá pro stavební a jiné řemeslné účely porážet dříve, 
dokud jejich ovoce nedozraje. Vybrala LZ

Hasiči

hasiči v novém

 V sobotu 21. 7. 2018 v odpoledních hodinách proběhlo u hasičské zbrojnice v Deštném 
v Orlických horách slavnostní otevření přístavby třetího garážového stání, šatny a sociál-
ního zařízení pro místní výjezdovou jednotku. Stavba zahrnovala již zmiňované garážové 
stání, sušící věže na hadice, úplně nové, a hlavně větší šatny pro hasiče, a sociální zařízení, 
které chybělo úplně. Hasiči v Deštném disponují třemi zásahovými vozidly, ale bohužel 
měli jen dvě garáže. A tak v jedné garáži parkovala Tatra Terrno a Transporter současně 
a v druhé cisterna druhá. Tímto se parkování vyřešilo a vozidla mají každé své stání. Pří-
stavba garáže a šatny byla financována z projektu IROP „Zvýšení akceschopnosti a při-
pravenosti k řešení rizik a katastrof JPO II Deštné v Orlických horách – přístavba garáže“.
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do nové GaRáže nové auto

 V nové garáži parkuje nové zásahové vozidlo DA L1Z na podvozku Mercedes Sprin-
ter. Vozidlo je určeno do špatně přístupných terénů v Orlických a Bystřických horách, 
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zvládne jízdu po lesních a polních cestách. Pomůže nám lépe řešit krizové situace 
i v těch nejhorších klimatických podmínkách. Vozidlo je devítimístné a může se po-
chlubit velkým úložným prostorem odděleným přepážkou od kabiny posádky. Je vyba-
veno motorovým vysavačem a ochrannými oděvy proti bodavému hmyzu, lékárnou, 
sorpčním materiálem, motorovou řetězovou pilou, nářadím na nouzové otevírání bytů 
atd. Vybavovat se bude postupně podle potřeb jednotky.
 Vozidlo bylo pořízeno z projektu INTERREG „Modernizace zařízení a vzájemné 
pomoci při mimořádných událostech v Orlických a Bystřických horách“.
 Nemalý podíl jak na financování, ale hlavně na práci s oběma projekty má samotná 
obec v čele s paní starostkou Alenou Křížovou. Už jenom to, že se pustila do dvou pro-
jektů najednou, je velice obdivuhodné, a chtěl bych jí tímto jménem celé jednotky veli-
ce poděkovat, protože bez jejího úsilí by se nic takového neuskutečnilo. Byla to spousta 
hodin práce a nervů, protože vše nešlo vždy tak, jak by mělo. Petr Hájek, foto W

výjeZdy

– 30. 6. 2018 v 9.17 h hasiči vyjeli ke spadlému stromu na silnici směr Deštné-Masary-
kova chata. Strom pomocí motorové pily rozřezali a uklidili z komunikace. 
– Také ve 14.58 h téhož dne byl vyhlášen požární poplach. Tentokrát se jednalo o hořící 
stodolu a dům v obci Kounov. Oheň se na rodinný dům rozšířil z blízkého skladu dřeva, 
který na obytný objekt navazoval. Požárem byl zasažen celý dům, včetně obytné části, 
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podkroví a půdy nad podkrovím. Oheň hasiči likvidovali pomocí pěti proudů, čerpací 
stanoviště museli zřídit na místním potoce. Jednotky musely také rozebrat přístřešek 
na dřevo a materiál uvnitř, protože se z něj neustále šířil kouř do domu. Rozebraly 
také část střechy rodinného domu. Požár byl zlikvidován v podvečer těsně před půl 
šestou. Na dohlídku zůstali na místě do ranních hodin dobrovolní hasiči z Deštného 
v Orlických horách. Na místě zasahovali profesionální hasiči z Dobrušky, Rychnova 
nad Kněžnou a Hradce Králové. Povolány byly také dobrovolné jednotky SDH Olešni-
ce v Orlických horách, Dobré, Deštné v Orlických horách, Bohdašín a Dobruška (Do-
mašín) i podnikoví hasiči ze Škoda Auto v Kvasinách. Spolupráce s Policií ČR. Událost 
se obešla bez zranění.
– 6. 7. 2018 byla jednotka vyslána k požáru v chodbě bytového domu v Deštném v Or-
lických horách. Průzkumem se zjištilo, že šlo o zapálenou obuv v blízkosti vchodových 
dveří do jednoho z bytů ve 2. NP bytového domu. Zapálená obuv byla obyvateli domu 
vynesena mimo objekt ještě před příjezdem jednotky. V době příjezdu jednotky na 
místo zásahu již nedocházelo k hoření a obyvatelé domu byli ve venkovním prostoru 
mimo budovu. Společné prostory budovy byly zakouřeny, proto jednotka provedla nu-
cené odvětrání prostor pomocí přetlakové ventilace. Jednotka dále provedla kontrolu 
zdravotního stavu osob, které se nacházely v prostoru zasaženém zplodinami hoření. 
U těchto osob nebylo shledáno žádné poškození zdravotního stavu. Při požáru došlo 
k poškození vstupních dveří bytové jednotky a obuvi. Jednotka na místě zásahu spo-
lupracovala s Policií ČR a JPO HZS ČR ze stanice Dobruška. Během události se nikdo 
nezranil.
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– 19. 7. 2018 ve 2.47 h jsme vyjeli do obce Zdobnice. Průzkumem byl zjištěn spadlý 
vzrostlý buk, který tvořil překážku přes silnici. Hasiči pomocí řetězové motorové pily 
strom rozřezali a uklidili z komunikace. Výjezd se opět obešel bez zranění. Spolupráce 
s PS Rychnov n. K.

– 28. 7. 2018 byla jednotka vyslána k dopravní nehodě dvou osobních automobilů. Pr-
votním zjištěním zdravotního stavu zúčastněných hasiči shledali, že nedošlo k žádné-
mu zranění. V době příjezdu jednotky byli cestující z vozidel venku. Komunikace byla 
průjezdná pouze z poloviny a členové jednotky prováděli po celou dobu zásahu usměr-
ňování provozu. Na vozidlech bylo provedeno protipožární opatření a sorbentem byly 
zlikvidovány provozní kapaliny, které unikaly z jednoho vozidla. Jednotka v místě zá-
sahu spolupracovala s JPO HZS ČR ze stanice Rychnov nad Kněžnou a Policií ČR. 
Událost se obešla bez zranění.
– Dne 6. 8. 2018 v 18.17 h hasiči vyjeli k požáru v obci Deštné. Provedeným prů-
zkumem byl zjištěn požár velkoobjemového kontejneru na odpad, který byl umístěn 
u místního muzea za účelem odkládání žhavého popela při obecní akci ,,Tavení skla 
dřevem“. Někdo pravděpodobně hodil něco hořlavého do popela a ten se vznítil. Ko-
lemjdoucí návštěvnice obce nahlásila požár. Hasiči pomocí jednoho vysokotlakého 
proudu oheň uhasili. Ke škodě nedošlo.
– K dalšímu spadlému stromu vyjeli hasiči z Deštného 7. 8. 2018 v 8.34 h na silnici 
směr Deštné – Skuhrov. Hasiči pomocí řetězové pily strom rozřezali a uklidili mimo 
vozovku.
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– Také 10. 8. 2018 vyjeli hasiči na silnici směr Deštné-Skuhrov. Průzkumem byl zjištěn 
nebezpečně nahnutý strom na vozovkou, který hrozil pádem na silnici. Hasiči pomocí 
řetězové motorové pily strom uřízli, následně rozřezali a uklidili z vozovky. Po celou 
dobu zásahu řídili provoz. Ke zranění nedošlo. Spolupráce s PS Dobruška.
– 25. 8. 2018 v 9.58 h výjezd k dopravní nehodě na křižovatce Deštné-Sedloňov. Jedna-
lo se o dopravní nehodu autobusu a osobního vozu. Řidič osobního vozidla vjel do kři-
žovatky z vedlejší silnice a nedal přednost autobusu. Po příjezdu jednotky byly všech-
ny zraněné osoby mimo havarovaná vozidla. Jednomu člověku z osobního vozu byla 
nasazena vakuová dlaha na dolní končetinu pro podezření na zlomeninu. Ostatním 
osobám byly ošetřeny drobné tržné poranění a nasazeny krční límce. Také zraněným 
osobám z autobusu byly nasazeny krční límce. Po příjezdu ZZS byly zraněné osoby 
předány do její péče. Dále hasiči zasypali uniklé provozní kapaliny. Po vyšetření neho-
dy uniklé kapaliny zametli a uklidili. Po celou dobu řídili provoz, který byl sveden do 
jednoho jízdního pruhu. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS a Policií ČR. JSDH

Ze zdravotnictví
MUDr. Alena Remešová
praktický lékař pro děti a dorost
517 91 Deštné v Orlických horách 164
mobil: +420 737 726 339, e-mail: alena.remesova@centrum.cz

Deštné v O. h. Rokytnice v O. h. Olešnice v O. h. Orlické Záhoří

Pondělí
7:00–9:00 

16:00–17:00*
10:00–14:00 14:30–15:30

Úterý 9:00–10:00 11:00–14:00 7:00–8:30

Středa
7:00–11:00 

14:00–15:00**
11:30–13:30

Čtvrtek
7:00–9:00 

18:00–19:00*
10:00–17:00

Pátek 11:30–13:00 7:30–10:30 13:30–14:30

*pouze na objednání, ** pouze pro pozvané

Vzhledem k tomu, že v současné době v Deštném v O. h. a okolí nepůsobí žádný praktický 
lékař pro dospělé, ošetřuji i dospělé pacienty.
Prosím volejte pouze v ordinančí době – mezi ordinačními hodinami přejíždím a nemohu 
telefonovat.
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ZUBNÍ POHOTOVOST – ROZPIS SLUŽEB

datum jméno lékaře adresa ordinace telefon

28. 9. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205

29. 9. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695

30. 9. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263

6. 10. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

7. 10. MDDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093

13. 10. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693

14. 10. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151

20. 10. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika,Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 542 102

21. 10. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353

27. 10. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

28. 10. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781

3. 11. MDDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150

4. 11. MDDr. Andělová Jana Jana Pitry 448, Opočno 731 980 112

10. 11. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

11. 11. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088

17. 11. MDDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114

18. 11. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417

24. 11. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694

25. 11. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955

1. 12. MDDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

2. 12. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958

8. 12. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330

9. 12. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174

15. 12. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715

16. 12. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665

22. 12. MUDr. Majer Rostislav U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou 608 382 500

23. 12. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696

24. 12. MDDr. Matějková Denisa Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

25.12. MUDr. Miřejovská Dagmar Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152

26.12. MDDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8:00–12:00 hodin
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Ze sportu

Zimní damávand (5671 m), nejvyšší hoRa peRsie

 Žádné velké plánování, na konci ledna první email od bráchy, pět lidí obratem po-
tvrzuje. Kupujeme letenky, Tomáš nakonec ruší pár dnů před odletem, vyrážíme čtyři. 
Odpoledne na letišti klasické vyjednávání o nadměrných zavazadlech s lyžemi a příliš 
těžké bagáži, ale oranžová a modrá eurobankovka za extra zavazadlo nám otevírají 
cestu. Šest hodin pijeme v Londýně (na palubě toho s ohledem na cílovou destinaci 
moc nebude) a druhý den ráno přistáváme v Teheránu. Přes Amina, místního horala, 
máme domluvený transport, takže nasedáme do pohodlné dodávky a míříme cca 80 
km na sever do hor, do vesničky Reineh (Rineh), která je výchozím bodem pro výstup 
z jižní strany na nejvyšší asijskou sopku – Damávand.

Z Teheránu do Reinehu
I přes nekončící snahu místních se po cestě zříkáváme všech nabídek na místní dobro-
ty. Cíl je jasný. Nejdřív kopec, potom si můžeme dovolit riskovat delší pobyt na (turec-
ké) toaletě. V Reinehu se ubytováváme v pohodlném domě Íránské horské federace, 
se sprchou a záchodem. Stejný den odpoledne nás Hasan, místní šéf, bere na vyjížď-
ku k nástupu na Damávand, cca 10 min jízdy z Reinehu. Dál nás galusky třicetiletého 
Land Roveru nepustí. Dýcháme svěží vzduch a vracíme se vařit, balit a spát zpět do 
Reinehu.
 Plán je následující: další den odjezd oněch 10 min jízdy z Reinehu na hranici sněhu, 
na lyžích vystoupat cca z 2300 metrů přes Shelter 2 (mešita, Gusfand Sara (3000 m), 
v létě standardně až sem autem) do Shelter 3 – Bargah Sevom (4200 m). Následující 
den pauza na rozdýchání a když počasí dovolí, den poté vrchol Damávandu (5671 m) 
a následující den ze Shelteru 3 zpět dolů do Reinehu.

Cesta do Shelteru 2.



43

Z Reineh do chaty Shelteru 3 (4200 m)
S dvaceti na zádech to i na lyžích jde zpočátku ztuha a po osmi hodinách ve zhoršu-
jícím se počasí a odhadem 80 km/h větru ještě hůř. Se západem slunce dorážíme do 
Shelteru 3 (4200 m). Afgánec, kterého před námi tentýž den poslali jako předvoj do 
Shelteru 3 (bez lyží) to pravděpodobně kvůli počasí otočil v půlce (čemuž se nelze di-
vit, protože po kolena ve sněhu prošlapával v Najkách, ve kterých by Pražan nevyrazil 
ani na Ladronku, s igelitkou v ruce a bez rukavic), a tak v Shelteru 3 vaříme v předsíni 
na kamenných schodech před železnou mříží. 

Studená noc v Shelteru 3
Noc je studená, v baráku je –15 stupňů, na vrcholu hlásí Mountain Forecast pocitových 
–41 stupňů. Spíme asi 16 hodin, chvíli zimnice, chvíli je ve dvou péřovkách, péřových 
kalhotách a spacáku nesnesitelné vedro – to ale vždycky jen na chvilku. Druhý den 
jenom relax. Vaříme, sedíme, chodíme kolem chalupy. Na žádná aklimatizační cvičení 
není síla. Odpoledne přichází jiný Afgánec, aby nám otevřel mříž do společenské míst-
nosti a zkontroloval permity. V letní sezóně je Shelter 3 i přes svou kapacitu cca 60 lidí 
nacpaný k prasknutí a kolem dokola vyroste stanové městečko. My jsme tu sami. 

Shelter 2.
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Nalehko na vrchol Damavándu (5671 m)
Vrcholový den jdeme nalehko. Pití, jídlo, helma, teplá bunda, péřové rukavice, druhé 
brýle, mačky, cepín, čelovka, ždárák, lékárna a jde se. Roman je pomalejší (což pro-
kázal už na letišti v Praze, když jsme na něj přes hodinu čekali a málem kvůli tomu 
nestihli odbavit naše nadměrná zavazadla), a tak vyráží se svítáním, hodinu před 
námi (tedy, chtěl vyrazit dvě hodiny před námi, ale zavřít připravený batoh, naložit 
ho na záda a vyrazit se Romanovi nepovedlo tak svižně, jak plánoval). Nad Shelterem 
3 začíná vrcholový den širokým a dlouhým žlabem, něco jako červenou sjezdovkou, 
jakou máme v Deštném v Orlických horách, akorát mnohem širší, třikrát tak dlouhou 
a o 3500 m výš. 
 Cca po dvou hodinách doháníme Romana, který pokračuje svým tempem a my se 
dostáváme před něj. Nebe je modré, vítr skoro nefouká. „Cikcakama“ sbíráme výškové 
metry, nadmořská výška je znát. Nad první „sjezdovkou“ následuje druhá, před její 
strmější pasáží nasazujeme haršajzny. Nad druhou „sjezdovkou“ se otevírá horizont, 
ale překvapivě nikoliv s vrcholem, ale dalším vzdálenějším horizontem. Krátký traverz 
vlevo přes skalní pás a zase vzhůru přes sirné kameny podél omrzlých skal. 

Okolní čtyřtisícovky jako na dlani
Výhledy jsou nádherné, pás čtyřtisícových vrcholů, který se rozpíná mezi Damávan-
dem a Teheránem, máme jako na dlani. Funíme, čím dál častěji se opíráme o hůlky, 

Shelter 3.
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abychom popadli dech. Jsme cca šest hodin na cestě, mraky jsou už pod námi a v dálce 
se nám ukázal vrchol. U jednoho ze skalních hřebenů vedoucích od vrcholového krá-
teru dolů sundáváme lyže a na mačkách s hůlkami pokračujeme po umrzlém firnu až 
k hřebeni, na kterém je tyčemi značená cesta z jihozápadu. Sopečné fumaroly dávají 
svými plyny posledním desítkám výškových metrů jedinečnou sopečnou atmosféru. 

 Jsme na vrcholu. Kaspické moře sice není vidět, ale i tak je to krásný a intenzivní 
zážitek. Mrzne jen praští, údolí je zahaleno v mracích. Stejně jako Roman. Fotíme, sva-
číme, prohlížíme si sopečný kráter a po půl hodině vyrážíme dolů. Kolem 5200 metrů 
přijíždíme k Romanovi, který už šlape nalehko, bez batohu, který nechal o pár set výš-
kových metrů níže. Vyhodnocujeme, že na vrchol už Roman nemá čas. Navíc, mačky 
nechal v batohu a poslední pasáž pod vrcholem by bez nich, po tmě, v sílícím větru ne-
byla optimální. A tak se Roman otáčí a společně sestupujeme. Převážná část je sjízdná, 
několikrát musíme lyže poponést přes kameny nebo skalní pásy. 

Zpět v Shelteru 3 (4200 m)
Se setměním jsme zpět v Shelteru 3, kam v průběhu našeho vrcholového dne dorazilo 
asi 20 lidí chystajících se druhý den na vrchol. Pak už klasicky zimnice z vyčerpání stří-
dané afekty z horka v zapnutém spacáku, kdy člověka popadne takový ten rapl, když 
musí bezpodmínečně vytáhnout ruce z úzkého spacáku, rychle stáhnout kapucu, sun-

Vrchol.
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dat péřové kalhoty a rozepnout bundu, aby se následně zase probudil zimou. I když by 
to u málokterého alpského nebo tatranského chataře prošlo, v Shelteru 3 si s nasazo-
váním maček nikdo z místních hlavu neláme, a tak nás ještě před svítáním opakova-
ně budí zvuky železných hrotů skřípajících po kamenné podlaze chalupy a železných 
schodech do horního patra, když většina nově příchozích vyráží na vrchol. 
 Dvacet kilo na záda a hurá zpátky do údolí. I následující den nám přeje počasí, a tak 
si užíváme sjezd. Při sjezdu míjíme dalších asi 20 lidí směřujících pěšky do Shelteru 3. 
Sem tam zatahá prošlápnutá krusta nebo mokrá břečka za jednu nohu, a tak zatímco 
se jeden láme v pase pod batohem setrvávajícím ve sjezdu do údolí, ostatní se lámou 
v pase smíchy. V údolí je teplo, sníh za poslední tři dny vytál tak, že posledních 100 výš-
kových metrů scházíme po loukách s lyžemi na batohu. Po menším „komunikačním 
šumu“ (způsobeném blokováním íránských telefonních čísel a vyřešeném ve spoluprá-
ci s místními ochotnými řidiči) nás po hodině čekání vyzvedává Hasan se svým Land 
Roverem, kterým se vracíme zpět do Reinehu.
 Ráno ještě zběsilá jízda k hodinu a půl vzdálenému Kaspickému moři, Romanův čaj 
s místními u ohniště na pláži, poslední travel lunch v Reinehu a vzhůru do Teheránu, 
brouzdat vyhlášeným desetikilometrovým Grand Bazaarem, rozhlédnout se z Milad 
Tower, vypít hodně čaje a konečně zariskovat s fantastickým místním jídlem.

INFO

Kde: Pohoří Alborz, neaktivní sopka Damávand (5671m), nejvyšší hora Íránu

Kdo: Marek Disman, Petr Disman, Petr Dobrovský, Roman Balada (HO 
Deštné v Orlických horách)

Kdy: 24.2. – 4.3.2018 (tj. před zimní sezónou, která začíná s ohledem na příz-
nivější teploty v druhé polovině března)

Letenka: Praha – Londýn – Teherán a zpět, 9.500 Kč (British Airways)

Vízum: Buď předem na zastupitelském úřadu Íránu v Praze, nebo „arrivals visa“ 
na letišti v Teheránu. Případně přes nějaký tamní kontakt si předem 
obstarat tzv. Visa Code (něco jako zvací dopis), který proces významně 
urychlí. Visa Code 25 Euro/osoba + vízum na místě 70 Euro/osoba

Měna: Íránský Riál (IRR), v praxi však počítáno na Tuman (1 Tuman = 10 Riá-
lů); 100.000 IRR = 10.000 Tuman = 2 EUR

Placení: Evropské i americké debetní a kreditní karty jsou blokované, je třeba mít 
hotovost. S ohledem na striktní americké sankce je obecně preferované 
Euro

Jazyk: Perština, nicméně většinou pohodlně anglicky, popř. rusky (ale Roman 
je mnohdy rozmluvil i česky
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Náklady: Visa Code 25 Euro/osoba, Vízum 70 Euro/osoba, Damávand permit 50 
Euro/osoba, transport Teherán – Reineh 110 Euro/mikrobus/jednu ces-
tu, ubytování Reineh 5 Euro/osoba/noc, nocleh v Shelter 3 (Bargah) 9 
Euro/osoba/noc, hotel Teherán okolo 20 Euro/osoba/noc, 70 Euro extra 
zavazadlo/jeden směr letu (nazpět nutno v Teheránu na letišti platit v Ri-
álech, nelze kartou ani v Eurech)

Pojištění: Na letišti je třeba po příletu předložit potvrzení o pojištění každé osoby, 
jinak je člověk povinen sjednat si ho (za méně výhodných podmínek) na 
místě. Pro tyto účely vydává Alpenverein anglicky psané potvrzení, je-
hož prostá kopie stačila

 Marek Disman, Petr Disman
 www.dismanteam.com, HO Deštné v Orl. horách

oddíl alpského lyžování tj sokol deštné v oRlických hoRách

Závodní seZóna 2018/19 Zanedlouho Zaklepe na dveře

 Ano, je to tak. Naši mladí lyžaři mají nyní za sebou už vět-
šinu přípravné části „na suchu“. Spediční firmy jim postupně 
doručují na jaře objednané nové délky lyží, aby si na ně mohli 
zvyknout a řádně je otestovat na přípravných soustředěních 
v alpských střediscích, kde už padal první sníh nové sezóny!
 Ale vraťme se ještě nejdříve k rekapitulaci prázdninových 
aktivit. Základem byla dvě týdenní kondiční soustředění všech věkových kategorií na-
šeho společného Sportovního střediska mládeže, které pod záštitou Svazu lyžařů ČR 
tvoříme společně s oddílem TJ Slavoj Teplice n. M. Obě soustředění byla velmi dobře 
obsazena. V Horní Malé Úpě na Pomezní boudě bylo celkem 27 účastníků a v druhém 
termínu na chatě Kačenka u Šerlišského mlýna 25 účastníků. Především s ohledem na 
kvalitu tréninků byly děti rozřazeny celkem do 5-ti věkových a výkonnostních skupin 
a každá měla svého kvalifikovaného a zkušeného trenéra. Přestože lyžařský oddíl má 
k dispozici dostatečný počet trenérů, máme velkou radost, že v duchu našich tradic od-
díl odchoval i řadu závodníků, kteří nyní už jako nezávodící, dospělí a zároveň zkušení 
pomáhají s výcvikem těch menších. Náplň obou soustředění byla velmi pestrá včetně 
aktivit na in-line bruslích či horských kolech, ale i zaměřených na obratnost, vytrvalost 
a podobně. Nechyběla však ani klidnější část s fyzioterapeutkou pracující pro reprezen-
tační družstvo Svazu lyžařů ČR. Během soustředění panovala dobrá nálada a krásné 
počasí, které dalo průchod soutěživosti se závěrečným vyhlášením těch nejlepších. Po-
chvalu za snahu však nakonec dostali úplně všichni účastníci.
 Během prázdnin jsme dále uspořádali 4 tréninkové dny na různých místech a s růz-
ným zaměřením. Nechyběla opět kola, brusle, běh, obratnost, ale také třeba i lezení na 
pískovcových skalách v Teplicích nad Metují. 
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 Náš úspěšný závodník Tomáš Klinský se v srpnu zúčastnil týdenního letního lyžař-
ského soustředění národního týmu mužů a juniorů ve švýcarském Saas-Fee zaměře-
ného především na slalom a obří slalom. Následně týden před koncem prázdnin od-
jel společně s reprezentací ČR na měsíc do jihoamerického Chile, kde se zdokonaluje 
v rychlostních disciplínách a posléze tam absolvuje i několik mezinárodních závodů 
nové sezóny.

 Po prázdninách se vrátíme ke standardním odpoledním tréninkům ve skupinách po-
dle věku a pod vedením příslušných trenérů. Nejdříve na venkovním hřišti v Dobrušce 
a s přicházejícími chladnějšími podzimními dny poté v tělocvičně. Dále je naplánová-
no ještě jedno vícedenní kondiční soustředění na konci září. Veškerá „suchá“ příprava 
směřuje k závěrečným fyzickým testům, které by opět měly proběhnout pod záštitou 
Svazu lyžařů ČR ve Sportovním centru v Nymburce. Jejich výhodou je okamžité re-
publikové srovnání výkonnosti nejlepších mladých lyžařů, ale i sdílení zkušeností mezi 
trenéry těch nejlepších oddílů.
 V období říjen až prosinec vyrazíme čtyřikrát na týdenní soustředění do rakouských 
Alp. Pokaždé to bude naše oblíbené ledovcové středisko Stubai, kde trénuje nejen řada 
nejlepších českých lyžařských oddílů, ale i mnozí úspěšní zahraniční závodníci. Ačkoliv 
jsou děti uvolněné v tomto období ze školy, rozhodně to pro ně nejsou žádné prázdniny. 
Vysoká nadmořská výška, tréninkové dávky a potřeba dohnat učivo znamená jejich ce-
lodenní plné vytížení se závěrečným uvolněním v sauně a bazénu. 
 V polovině prosince čekají naše žáky už úvodní závody nové sezóny. Naplno vše vy-
pukne v roce 2019, kdy už budou mít závody opět všechny kategorie. Pro mnohé to bude 
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první zkušenost v regionálních závodech, ale například všichni naši žáci mají už nyní 
účast v nejvyšší kategorii republikových závodů vybojovanou z minulé sezóny. Lyžař-
ský oddíl TJ SOKOL opět zorganizuje v Deštném v O.h. několik veřejných závodů pro 
děti i dospělé. Mezi závoděním se už nyní všichni těší na tréninky na domácích kopcích 
v Deštném, ať už v rámci místního Skicentra, kde má TJ SOKOL i svou základnu na 
Martě I., tak i ve Skiareálu Šerlišský mlýn, který má vhodnější terén zejména pro nej-
menší a začínající lyžaře.
 O všech důležitých aktivitách oddílu alpského lyžování TJ SOKOL Deštné v O.h. 
průběžně informujeme na našich webových stránkách a ty nejčerstvější aktuality vždy 
naleznete na oddílovém Facebooku, na který se dostanete přímo z webových stránek. 
Pokud se domníváte, že by lyžování a všechny aktivity okolo byly zajímavé třeba i pro 
vaše dítě, neváhejte ani chvíli a ozvěte se nám.
 Tomáš Kolbe, Radka Jakoubková (www.tjdestne.cz, tjdestne@hotmail.cz)

badminton v deštném

 Vážení čtenáři, rekreační hráči, místní i rekreanti, 
jak tomu bývá na začátku každého školního roku, i nyní mi dovolte pár řádků o sportu, 
který se tady v Deštném, jak doufám, již na dlouho usadil. Pokud sledujete časopis 
Deštník, víte, že máte možnost nejen získat informace díky tomuto periodiku, ale také 
sami zlepšit svou fyzičku a znalosti, dovednosti hraní této hry v naší tělocvičně. I letos 
otevíráme!

Badminton pro začátečníky i pokročilé, znalce i neznalce

KDY: každé úterý od 19:00 hodin
KDE: Tělocvična při ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách

Na co se můžete těšit: hraní badmintonu rekreačně, hraní badmintonu se zá-
vodními pravidly, můžete si pinkat ve dvojici a učit se základní údery, nebo hrát 
dvouhru či čtyřhru na opravdovém hřišti, přes síť a podle pravidel.
 Jste vítaní všichni, kteří se tomuto sportu chcete věnovat více.
 Prosím, připravte se, že mezi již pravidelnými badmintonisty v Deštném jsou 
závodníci (Pepa, Honza) a pak ti ostatní. Píši tuto informaci proto, že pokud se 
chcete naučit badminton fakt dobře – pak Vám nebude vadit si od těchto borců 
pravidelně nechat vyprášit kožich. 
 A pokud Vám jde jen o protáhnutí si kostry a svalů, nebojte se, jsme tady my, 
ostatní, kteří jsme na tom úplně stejně a rádi si s vámi zahrajeme.
 Všem nám jde přeci o dobrou zábavu, zdravý pohyb a srandu. Těšíme se na 
Vás, na všechny.
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!!! A nyní pozor, sportovci a sportovkyně – badmintonisté i široká veřejnosti !!!

DNE 3. LISTOPADU ROKU 2018 OD 15:00 HODIN SE KONÁ
V DEŠTENSKÉ TĚLOCVIČNĚ JIŽ  DRUHÝ

 
TURNAJ V BADMINTONU MEZI DEŠTEŇÁKY A BRŇÁKY

Přijďte nás povzbudit, zafandit si, mažoretky jsou vítány, sbory zpívající opěvné 
chóry na naše chlapce i ženy také. Pokud byste si chtěli zahrát v turnaji, pak přijď-
te na některý úterní tréning a domluvíme se. Hráči mohou být místní i přespolní.

 napsal Karel Šimek, samozvaný zpravodaj badmintonového týmu

Přišlo po uzávěrce

ve Zdobnici vZnikne dům příRody oRlických hoR

 Královéhradecký kraj se rozhodl podpořit vznik Domu přírody Orlických hor. Nové 
návštěvnické středisko, které bude propagovat nejvýznamnější turistické cíle, stezky 
a regionální produkty, vznikne ve Zdobnici na Rychnovsku.
  „Orlické hory jsou nádherná část našeho kraje. Podporou vzniku návštěvnického 
střediska chceme veřejnosti prezentovat dochované přírodní a kulturní dědictví Orlic-
kých hor a přiblížit potřebu ochrany a  péče o přírodu a krajinu. Dům přírody bude mít 
vedle přínosu pro turistiku a ochranu životního prostředí také nezastupitelnou úlohou 
i ve vzdělávací činnosti nejen pro nejmladší generaci. Vnímám jako zásadní, aby naše 
děti poznaly přírodu všemi smysly a ne pouze prostřednictvím mobilních zařízení a tele-
vize, jak ji mnohdy vnímají a chtějí vnímat,“ říká hejtman Jiří Štěpán. 
 Dům přírody Orlických hor vznikne ve Zdobnici, v tamním objektu bývalé obecní 
školy, který obec vlastní. Ta se také stane jeho provozovatelem. Jeho součástí bude též 
visutá lávka od Domu přírody na protější svah o délce 350 metrů a výšce 35 metrů nad 
řekou Zdobnicí. Visutá lávka bude součástí vyhlídkové a naučné stezky Domu přírody, 
jež bude navazovat na Dětský vodní svět a Louku pěti smyslů.
 Dům přírody Orlických hor vznikne jako součást sítě „Dům přírody“. Tu postupně 
realizuje Agentura ochrany přírody a krajiny ČR a jejím cílem je, aby po vzoru jiných 
evropských států vznikla ve vybraných chráněných územích síť návštěvnických středi-
sek. Tato centra vítají návštěvníky při vstupu do chráněného území nebo v místě vysoké 
návštěvnosti či křížení turistických tras a informují různými formami veřejnost o feno-
ménech představovaného chráněného území. Zvyšují povědomí o základních princi-
pech a důvodech ochrany přírody a krajiny, podněcují zájem a vytvářejí pozitivní vztah 
návštěvníků k navštívenému místu i obecně k ochraně přírody.  zdroj: KHK
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Zpravodaj obce Deštné v Orlických horách 
je od roku 2018 k dostání zdarma. 

Pokud jste využívali zasílání zpravodaje poštou, 
po úhradě poštovného vám jej budeme nadále zasílat. 

Deštník si lze objednat:  
osobně na obecním úřadě, 

e-mailem na adrese: obec.destne@onet.cz 
nebo SMS na telefonu: 702 004 318. 

Tak budete mít své číslo zajištěno.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR E 11921
Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. srpna, uzávěrka dalšího čísla je 15. listopadu 2018.
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora 

a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Ing. Jiří Beran (JB), Mgr. Lucie Dundová (LuDu), 

Alena Křížová (AK), Lenka Zábranská (LZ).
Adresa redakce: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orlických horách č. 61

tel.: 494 663 187, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

Vydává obec Deštné v Orlických horách. 
Toto číslo vyšlo v září 2018.



Z KALENDÁŘE DEŠTENSKÝCH AKCÍ

Změna vyhrazena. Bližší informace na plakátech nebo na webových stránkách.

5. a 6. 10. 2018 Volby do zastupitelstva obce
/ v pátek 5. 10. od 14 hodin a končí ve 22 hodin, 
6. 10. začíná v 8 hodin a končí ve 14 hodin

7. 10. 2018
v 15 hodin

Posvícení   
/ mše v kapli svaté rodiny v Plasnicích

28. 10. 2018
od 11 hodin

Slavnostní odhalení repliky hraničního
kamene Českého království z roku 1636
/ u Masarykovy chaty na Šerlichu
Srdečně Vás zveme na slavnostní odhalení repliky 
hraničního kamene Českého království z roku 1636.
Kámen bude umístěn u příležitosti stého výročí
založení Československé republiky u Masarykovy 
chaty na Šerlichu v neděli 28.října 2018 od 11. 
hodin.

3. 11. 2018
od 15 hodin

Turnaj v badmintonu mezi Dešteňáky a Brňáky
/ tělocvična v Deštném
Přijďte nás povzbudit, zafandit si, mažoretky jsou 
vítány, sbory zpívající opěvné chóry na naše chlapce 
i ženy také. Pokud byste si chtěli zahrát v turnaji, 
pak přijďte na některý úterní tréning a domluvíme 
se. Hráči mohou být místní i přespolní.

2. 12. 2018 Rozsvěcení vánočního stromu / na návsi
D e š t n é  v  O r l i c k ý c h  h O r á c h
2 .  1 2 .  201 8

rOZ SvĚce nÍ 
vánOČnÍhO
S trOMU 

SLAVNOSTNÍ ODHALENÍ 
REPLIKY HR ANIČNÍHO KAMENE 

ČESKÉHO KR ÁLOVST VÍ 
Z ROKU 1636

Srdečně Vás zveme na slavnostní odhalení repliky hraničního kamene 
Českého království z roku 1636.

Kámen bude umístěn u příležitosti stého výročí
založení Československé republiky u Masarykovy chaty na Šerlichu 

v neděli 28.října 2018 od 11 hodin.



Z P R A V O D A J   O B C E

Deštné v Orlických horách

3
Vás zve k návštěvě 

Kačenčiny pohádkové říše
www.orlickehory.eu
kacenka@destne.info

r o č n í k
2 0 1 8

INTERNET
- levné připojení k internetu od 190,- Kč měsíčně včetně DPH
- možnost denního tarifu: 25,- Kč pouze za den, který jste na internetu
- zkušební měsíc zdarma
- v ceně prostor pro webovou stránku 1GB, PHP, mySQL

TELEFON
- internet + telefonní linka v ceně internetu s výhodným voláním
- samostatná telefonní linka bez internetu za 50,- Kč měsíčně
- možnost zachování stávajícího telefonního čísla

+420 492 601 600
web: www.onet.cz
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